
MOSTIŠČAR
L E T N I K  X V I I  •  m a j  2 0 1 1  •  Š t e v i l k a :  4G L A S I L O  O B Č I N E  I G

str. 3 Dobili še enega zdravnika
str. 3 Obnova Ižanke se bliža koncu

str. 23, 35 Kdo bo letošnji prvi kosec in grabljica Ljubljanskega barja?



Koledar prireditev
sobota, 28. maj, ob 9. uri pri cerkvi sv. Mihaela v Črni vasi Sprehod z jogo po Krajinskem parku Ljubljansko barje Mule, društvo za celostno bivanje

sobota, 28. maj, ob 9. uri, Lovski dom Draga Pohod po gozdni učni poti Draga  PD Krim 

sobota, 4. junij, ob 10. uri, hipodrom Vrbljene Srečanje pevskih zborov Osrednjeslovenska zveza DU in DU Ig

sobota, 4. junij, od 10. ure dalje, Športna dvorana Ig Dan rokometa  ŠD Mokerc Ig
sobota, 11. junij, od 12. ure dalje, hipodrom Vrbljene Medobčinsko tekmovanje koscev in grabljic za pokal 

Ljubljanskega barja
Občina Ig , ZOLB, TD Krim

sobota, 11. junij, ob 18. uri, hipodrom Vrbljene Podkrimka 2011 TD Krim

sobota, 18. junij, ob 9. uri, Dom borcev in mladine, Zapotok Tekmovanje društev občine Ig za pokal hribovski golaž TD Kurešček

sobota, 18. junij, vrh Krima Srečanje pevskih zborov na Krimu Društvo Fran Govekar Ig

ponedeljek, 20. junij, ob 19. uri, Knjižnica Ig Govekarjev večer Društvo Fran Govekar Ig

Spoštovani bralci in bralke!
Maja smo v občini Ig dočakali dogodka, ki bosta bistveno prispevala 

k boljši zdravstveni oskrbi občanov in večji prometni varnosti. Na Igu 
je vrata odprla še ena ambulanta splošne medicine,  za katero sta si 
občina in civilna družba prizadevali vrsto let. K večji prometni varnosti 
voznikov in kolesarjev pa bo zagotovo pripomogla obnova Ižanke, ki se 
bo končala konec maja. Občina je pri obeh zadevah lahko le opozarjala 
državne institucije na problem, saj je bila pristojnost na strani države. O 
urniku nove ambulante in poteku obnove Ižanske  poročamo v rubriki 
Aktualno.  

V tej številki predstavljamo še nekaj tem, povezanih s cestami: o občin-
skih cestah in pravilih, ki veljajo na njih, piše medobčinska inšpektorica, 
srečali so se domači ljubitelji starodobnih vozil; o blagoslovu motoristov 
na Kureščku pa v prihodnji številki, ki bo zadnja pred poletjem, zato vse 
organizatorje poletnih prireditev pozivamo, da te najavijo že v junijski 
številki.  

Med velikonočno-prvomajskimi prazniki je v naši občini potekala vrsta 
tradicionalnih prireditev od velikonočne razstave do prvomajskih kresov 
in pohodov, o katerih poročajo naša društva. 

Junija bo v Vrbljenah potekalo lani odpadlo tekmovanje koscev in 
grabljic za pokal Ljubljanskega barja, ki mu bo sledilo še srečanje har-
monikarjev. Ne zamudite!

   Uredništvo Mostiščarja

Obvestilo
Prihodnja številka Mostiščarja bo predvidoma izšla 17. junija 2011. 

Rok za oddajo prispevkov je sreda, 1. junij 2011. 
Svoje prispevke lahko pošljete do roka na e-pošto:  

mostiscar@obcina-ig.si  
oz. na naslov: 

Uredništvo Mostiščarja, Govekarjeva cesta 6, Ig. 

Novosti za pešce in voznike
Foto: Maja Zupančič

V središču Iga poteka izgradnja manjkajočih delov pločnika ob Ljubljanski cesti.

V poslovno-obrtni coni Ig je podjetje Terra-RB odprlo novo bencinsko črpalko.
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MOstIŠČar je UraDNO gLasILO ObČINe Ig
Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Ig. • Cena izvoda za naročnike je 1,80 EUR brez DDV.

Naslov uredništva: Mostiščar, Govekarjeva cesta 6, 1292 Ig Uredniški odbor: Maja Zupančič, odgovorna urednica
Telefon: 01 280 23 10 Matjaž Zupan, namestnik odgovorne urednice

E-naslov: mostiscar@obcina-ig.si Katja Ivanuš, Maruša Švigelj,
Izdajateljski svet: Janez Cimperman, Klemen Glavan,  

Anton Krnc, Stanislav Ostanek, Franc Toni 
Andreja Zdravje

Lektoriranje: Katarina Mihelič
Naklada: 2.400 izvodov Računalniški prelom: Camera, d. o. o., Ljubljana, tel. 01 420 12 00

Ustanovitelj: Občinski svet Občine Ig Naslovnica: Foto: Maruša Švigelj
Izdajatelj: Občina Ig, Govekarjeva cesta 6, 1292 Ig Tisk: Present, d. o. o., tel. 01 427 22 79

Uredniški odbor si pridržuje pravico, da prispevke primerno priredi za tisk tako 
po obsegu kot po izrazu. Rokopisov ne vračamo. Članki morajo biti opremljeni 
s podpisom avtorja, v primeru društva, politične stranke ali skupine morajo 
biti članki opremljeni z žigom ali podpisom odgovorne osebe.

Občinsko glasilo Mostiščar z občasno prilogo Uradne objave, izdajatelja Občine Ig,  
je na podlagi Zakona o medijih (Uradni list RS, št. 35/2001) vpisano v razvid medijev, 
ki ga vodi Ministrstvo za kulturo RS, pod zaporedno številko 354.



Zaključek del je napovedan za zadnje dni maja.                                  Foto: Uroš Čuden

Obnova dotrajanih cestišč 
Z obnovo dotrajanih vozišč se ukvarjamo že vrsto let ter iščemo 

najboljše rešitve. Tako je v Sloveniji in tudi v tujini. Voziščne konstrukcije 
so v času uporabe izpostavljene različnim obremenitvam, tako pro-
metnim kot vremenskim (dež, sneg, zmrzal, veter, sonce …). Nastale 
deformacije se kažejo v obliki poškodb na voziščni površini. Velika pri-
dobitev na Slovenskem je obnova dotrajanih vozišč – reciklaža z upo-
rabo penastega bitumna. Penjeni bitumen je kot vezivo prvi uporabil 
dr. Ladis Csanyl z državne univerze v Iowi (ZDA), ki je že leta 1956 izumil 
postopek, zasnovan na vbrizgavanju pare v vroč bitumen. Z veliko 
truda in na podlagi dolgoletnih izkušenj smo v Sloveniji prišli do zelo 
dobrih rezultatov pri obnovi dotrajanih vozišč. Reciklaža poškodova-
nih slabo nosilnih asfaltnih vozišč s običajno izvede tako, da se odrez-
kata celotno asfaltirano vozišče in del kamnitega materiala (nevezana 
nosilna plast), temu pa se nato doda ustrezna količina drobljenca, da 
se zagotovi ustrezna granulacija reciklirane zmesi z dodatkom veziva 
(penjeni bitumen in cement ali apno). Globina oz. debelina reciklirane 
zmesi je odvisna od prometne obremenitve in znaša običajno od 15 
do 30 cm.

Pavle Hevka, Direkcija za ceste RS

Zdravnik Stane Ostanek v svoji ordinaciji                                       Foto: Maja Zupančič

a k t u a l n o
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Obnova Ižanke se bliža koncu

Obnova 3,5 kilometra cestišča 
poteka po posebnem postopku 
hladne reciklaže, pri kateri upo-
rabijo že obstoječe materiale na 
vozišču ter jim kot vezivo doda-

jo penjeni bitumen in cement. 
Glavne prednosti postopka hla-
dne reciklaže so: popolna izko-
riščenost starega asfalta, 'recikli-
ran' material ima bistveno večjo 

nosilnost od prvotnega in je bolj 
elastičen, zato je manjša verje-
tnost nastanka novih razpok. Za 
uporabo tega postopka se izva-
jalci odločajo zlasti na dotrajanih 
ali poškodovanih cestah. Hkrati je 
postopek tudi časovno zelo učin-
kovit, saj bo obnova končana v 
slabem mesecu. 

Po asfaltiranju ceste Škofljica 
–Ig in ureditvi krožišča v sredi-
šču Iga je obnova Ižanke, najbolj 
obremenjene ceste v naši občini, 
zagotovo bistven korak k varnej-
šemu prometu, naslednji korak 
k varnosti na cesti pa je na nas, 
udeležencih v prometu. 

Maja Zupančič

V začetku maja se je začela dolgo pričakovana rekonstrukcija 
državne ceste Ig–Ljubljana, bolj znane kot Ižanka. Po zadnjih infor-
macijah naj bi bila cesta odprta za promet konec maja. 

Dobili še enega zdravnika
V začetku maja je vrata na Igu odprla še ena ordinacija splošne medi-

cine. Ambulanta zdravnika Stanislava Ostanka bo odprta vsak delovni 
dan – vsi, ki (še) nimate izbranega svojega osebnega zdravnika ali bi ga 
želeli zamenjati, vabljeni, da se oglasite v ambulanti, kjer boste uredili 
formalnosti. 

Za prihodnjo številko Mostiščarja pa napovedujemo pogovor z novim 
zdravnikom.

Maja Zupančič

SPLOŠNA MEDICINA
Stanislav Ostanek, dr. med., spec.

Banija 4 (Center Ig), 1292 Ig
Telefon: 01/280-23-28, faks: 01/280-23-26
E-pošta: stanislav@ambulanta-ostanek.si

Spletna stran: www.ambulanta-ostanek.si

Delovni čas:
Ponedeljek: 13.30–19.30 19.30–20.30 hišni obiski
Torek: 7.30–14.00
Sreda: 7.30–13.30 17.00–18.00 hišni obiski
Četrtek: 7.30–13.30
Petek: 7.30–13.30



Brazde njiv skoraj na cestni bankini V želji po čim večjem pridelku na njivi kmetje orjejo tudi bankino in cesto.

n o v i c e  i z  o b č i n s k e  h i š e
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S tem člankom bi želeli opozori-
ti na določila v Odloku o občinskih 
cestah, ki bi jih morali občani spo-
štovati, vsakodnevno pa ugota-
vljamo, da je v praksi drugače.

V odloku o občinskih cestah, 
ki ga je občina Ig sprejela že leta 
1999 in ga dopolnila  v letu 2005 
(odlok in dopolnitve najdete na 
spletni strani občine Ig), so zapi-
sana določila, ki določajo, kaj je 
dovoljeno in kaj je prepovedano 
izvajati na in ob občinskih cestah.  

Najpogostejša kršitev je na 
področju posegov v varovalni pas 
ob občinski cesti, kjer je raba pro-
stora omejena. Poudariti mora-
mo, da so posegi, kot so gradnja 
ograj, gradnja drugih enostavnih 
objektov oziroma katerih drugih 
objektov in naprav v prostor varo-
valnega pasa lokalne ceste, javnih 
poti in javnih poti za kolesarje, 
dovoljeni le s soglasjem upra-
vljavca občinske ceste.  Taka dela 
se lahko opravljajo le pod pogo-
ji, ki jih določa soglasje. Soglasje 
izda občinska uprava Občine Ig. 
Varovalni pas se meri od zuna-
njega roba cestnega sveta in je 
na vsako stran lokalne ceste širok 
šest metrov, le pri javni poti obse-
ga štiri metre, pri javni poti za 
kolesarje pa dva metra.

V določilih odloka je zapisano, 
da je prepovedano začasno ali 
trajno zasesti občinsko cesto ali 
njen del, izvajati ali opustiti kakr-
šnakoli dela na cesti in zemljišču 
ali objektih ob cesti, ki bi utegnila 
poškodovati cesto ali objekte na 
njej ter ovirati ali ogrožati promet 
na cesti. Vse stroške zavarovanja 
in odstranitve ovire na cesti in 
drugih posledic prepovedanih 
dejanj nosi tisti, ki jih je povzročil.

Prepovedano je predvsem: 
odvajati na cesto vodo, odplake 
in druge tekočine, ovirati odte-
kanje vode s ceste, z mazili ali 
drugimi snovmi pomastiti cesto, 
postavljati ograje, količke, zasaditi 
živo mejo, drevje, trto ali druge 
visoke nasade ali poljščine, name-
ščati ali odlagati na cesti ali ob 
njej les, opeko, odpadni ali drugi 
material ali predmete, če se s tem 
poslabša ali onemogoči pregle-
dnost ceste ali drugače ovira ali 
ogroža promet, poškoduje cesta 
ali poslabša njena urejenost, 
nameščati na cesto kakršnekoli 
predmete z namenom oviranja 
ali onemogočanja nemotenega in 
varnega poteka prometa.

Prav tako morajo imeti sosed-
je ob občinski cesti na strehah 
objektov, s katerih se lahko na 

občinsko cesto vsuje sneg, pritrje-
ne snegolove.

Medobčinski inšpektorat opaža, 
da nekateri kmetje lastniki kmetij-
skih zemljišč orjejo do roba cest, 
čeprav bi morali upoštevati dolo-
čilo odloka, ki pravi, da je pre-
povedano orati v razdalji, manjši 
kot štiri metre od ceste v smeri 
proti njej oziroma v širini, manjši 
kot en meter od ceste vzporedno 
z njo. Opozoriti je treba, da je 
po zemeljskih delih ali po oranju 
nujno s ceste odstraniti navoženo 
blato oziroma očistiti pnevma-
tike, preden zapeljejo na cesto. 
Prepovedano je tudi vlačiti po 
cesti hlode, veje, skale in podobne 
predmete kot tudi pluge, brane in 
drugo kmetijsko orodje ter druge  
dele tovora.

Inšpektorat je obravnaval že več 
primerov ovir v območju križišč 
občinskih cest oziroma v območju 
cestnih priključkov na občinsko 
cesto (pregledno polje). Opozoriti 
moramo, da ni dovoljeno saditi 
kakršnekoli vegetacije ali postavi-
ti objektov, naprav in drugih pred-
metov ter storiti karkoli drugega, 
kar bi oviralo preglednost cest, 
križišča ali priključka.

Sicer pa morajo lastniki zemljišč 
ob javni cesti dopustiti vse posege, 
ki so nujno potrebni za nemoteno 
uporabo javne ceste, predvsem za 
dostop do cestnih objektov zara-
di njihovega vzdrževanja, gradnjo 
objektov in naprav za odvodnja-
vanje cestišča in cestnega telesa,  
postavitev prometne signalizaci-
je in prometne opreme, izvedbo 
ukrepov in postavitev začasnih ali 

stalnih naprav za zaščito ceste in 
prometa, če gradnja in postavitev 
navedenih objektov in naprav ni 
mogoča v okviru cestnega sveta.

Nadzor nad določili odloka o 
cestah opravljata Medobčinski 
inšpektorat in redarstvo. Vodenje 
inšpekcijskega postopka, izreka-
nje ukrepov in vročanje inšpekcij-
skih odločb zakon opredeljuje kot 
nujne ukrepe v javnem interesu, 
zato se v smislu določb Zakona 
o upravnem postopku odločba 
lahko izda v skrajšanem postopku 
brez zaslišanja strank. Odločba se 
lahko izda ustno na kraju oziro-
ma se jo pošlje inšpekcijskemu 
zavezancu po pošti. V odločbi se 
določi, kaj mora zavezanec storiti, 
in rok za odpravo nepravilnosti. 
Proti odločbi inšpektorja za ceste 
je dovoljena pritožba v osmih 
dneh od dneva njene vročitve. 
Pritožba proti odločbo ne zadrži 
njene izvršitve. Če zavezanec v 
roku ne odpravi pomanjkljivosti, 
sledi prisilna izvršba inšpekcijskih 
ukrepov ali  z denarno kaznijo 
ali pa po drugi osebi na stroške 
kršitelja.

Občanom priporočamo, da spo-
štujte določila zapisana v Odloku 
o občinskih cestah, in s tem pripo-
morete k boljši varnosti v cestnem 
prometu. 

Leonida Goropevšek Kočar,
vodja medobčinskega 

 inšpektorata in redarstva
občin Škofljica in Ig

Foto: Uroš Čuden

Odlok o občinskih cestah, ali ga poznate?
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5. seja občinskega sveta

Svetniki so najprej potrdi-
li zaključni račun proračuna za 
leto 2010 (v celoti je objavljen v 
Uradnem listu RS, št. 34) in letni 
načrt pridobivanja in razpolaganja 
s stvarnim premoženjem Občine 
Ig. Sledilo je imenovanje članov 
Sveta za preventivo in vzgojo v 
cestnem prometu, ki ga po novem 
sestavlja devet članov. Svet se obi-
čajno sestaja enkrat letno, pred 
začetkom šolskega leta. Svetniki 
so v razpravi pri tej točki večkrat 
poudarili, da bi lahko Svet pripra-
vili pisno poročilo o najbolj pro-
blematičnih točkah ter se večkrat 
javil tudi v občinsko glasilo. 

Podali so pozitivno mnenje k 
imenovanju direktorice zavoda 
CUDC Dolfke Boštjančič Draga, 
župan je pri tem poudaril dobro 
sodelovanje z institucijo, saj v 
njihovih prostorih gostujeta dva 
oddelka vrtca Ig. 

Župan je svetnike sezna-
nil s poteki del na državni cesti 
Ljubljana–Ig, hkrati bo potekala 
tudi gradnja dela manjkajoče-
ga pločnika po središču Iga ob 
Ljubljanski cesti. Na prejšnji seji 
je svetnik Jože Ciber (Izziv 2010) 
izpostavil problematiko dela ceste 
na Golem, ki je zelo nevaren za 
pešce, zlasti šolarje. Zadeve se pre-
mikajo, saj je župan najavil pripra-
vo projekta za izgradnjo pločnika 
med avtobusnim postajališčem 
Golo do odcepa za Golec, ki je 
najbolj nevaren odsek. K temu je 
pozvala tudi predsednica vaškega 
sveta Golo-Selnik Lea Sever, ki kot 
rešitev vidi izgradnjo dodatnega 
avtobusnega postajališča Golec. 
O možnih rešitvah se bodo še 
uskladili po ogledu na terenu. 

Na Občino je prišla prošnja 
lastnika gospodarskega objekta 
po pomoči pri nakupu strešne 

kritine. Svetniki so se na koncu 
odločili, da Občina kupi polovico 
kritine.

Najdlje so se svetniki zadržali 
pri točki o gradnji novega cen-
tralnega vrtca. Župan je uvodoma 
povedal, da so letos prejeli več kot 
150 vlog za vrtec, kar pomeni, da 
bo 50 otrok ostalo brez mesta v 
vrtcu, zato je nujno čim prej ukre-
pati in začeti postopke za gradnjo 
novega vrtca. Parcela je že izbrana, 
gre za mirno lokacijo ob gozdu, 
tik nad Igom, ob cesti na Golo. 
Med svetniki se je vnela debata 
o primernosti lokacije in drugih 
možnostih, vendar je župan pou-
daril, da je dolgoročno gledano 
to odlična lokacija. Franc Toni (21. 
marec) je povzel, da lokacija ni 
zlata, je pa najboljša, ki jo imamo. 
Izvedeli smo, da je trenutno aktu-
alna izgradnja montažnega vrtca, 
ki je hitrejša in tudi cenejša. Novi 
vrtec naj bi imel 12 oddelkov, s 
selitvijo vrtca pa bi dodaten pro-
stor pridobila tudi šola.  

Kot dodatno točko dnevne-
ga reda so svetniki obravnavali 
načrtovano izgradnjo komunal-

ne infrastrukture (kanalizacija in 
obnova vodovoda) Matena–Iška 
Loka.  

Pod točko Pobude in vprašanja 
je bila izpostavljena problematika 
kanalizacije na Rakovniški ulici na 
Igu, kjer se ukvarjajo tudi s tovor-
njaki, ki uničujejo cesto, in zasi-
pavanjem jarkov za odvodnjava-
nje. Rada Simića (SD) je zanimalo, 
kako napreduje projekt izgradnje 
škofljiške obvoznice in povezanih 
projektov. Od štirih zahtev, ki so 
jih župni podali ministrstvom, se 
je že začela rekonstrukcija ceste 
Ig–Ljubljana. Svetniki so župana 
opozorili še na dejstvo, da je naj-
bolj problematično križišče pri 
Mokarju. Župan je povedal, da 
MOL že dela tudi na tem.

Svetniki so ob koncu pokomen-
tirali še čistilno akcijo – mnenje je 
bilo, da bi bile take akcije lahko 
tudi večkrat letno, župan pa je 
povedal, da se že kažejo dobri 
učinki Zbirnega centra v Mateni, 
saj je bilo opazno manj večjih 
kosovnih odpadkov. 

Maja Zupančič

Svetniki so se 20. aprila 2011 zbrali na seji, kjer so obravnavali na 
11 točk razširjeni dnevni red. Med drugim so potrdili zaključni račun 
za leto 2010, imenovali člane Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu, se seznanili s potrebo po čimprejšnjem začetku gradnje 
novega vrtca ter načrtovano gradnjo pločnikov na Golem in Igu. 

Režijski obrat sporoča
Javljanje stanja vodomera

Stanje vodomera lahko javite  
od 10. do 15. v mesecu, in sicer:
– na tel.: 01/2802-314,
– po e-pošti: rezijski.obrat@obcina-ig.si,
– prek spletnega obrazca:  

www.obcina-ig.si.

Kontrola stanja na vodomeru
Ob popisu je bilo ugotovljenih veliko okvar na hišnih vodovodnih 

priključkih, kar je imelo za posledico veliko porabo vode in s tem visok 
znesek na računu. 

Kako uredite spremembo plačnika storitve?
Informacijo o spremembi lastništva lahko posredujete na obrazcu:

po pošti: na naslov Občina Ig, Režijski obrat, Govekarjeva cesta 6, 
1292 Ig, po faksu: 01 2802-322, po e-pošti: rezijski.obrat@obcina-ig.si
osebno na Občini Ig v času uradnih ur. 

Sprememba mora vsebovati:
– verodostojno listino, ki izkazuje lastništvo (kupoprodajna pogodba, 

darilna pogodba, sklep o dedovanju, zemljiško-knjižni izpisek, ki ni 
starejši od treh mesecev), 

–  stanje obračunskega vodomera ob primopredaji. 
Poravnane morajo biti vse zapadle obveznosti do primopredaje.

Priklopi na kanalizacijsko omrežje
Na območjih, kjer je zgrajena, se gradi, obnavlja ali preureja javna 

kanalizacija, je priključitev stavbe ali preureditev obstoječega priključka 
stavbe na javno kanalizacijo obvezna (Odlok o odvajanju in čiščenju 
komunalne in padavinske odpadne vode na območju občine Ig, UL RS, 
št. 41/2009).

Po pregledu evidenc je bilo ugotovljeno, da nekateri objekti, čeprav 
imajo možnost priključitve na kanalizacijsko omrežje, še niso priključe-
ni. Lastnikom objektom bodo poslani dopisi s pozivom na priključitev 
skladno z Odlokom o odvajanju in čiščenju komunalne ter padavinske 
odpadne vode na območju Občine Ig (UL RS, št. 41/2009).

Obvestilo lastnikom zemljišč v bližini vodo-
hranov in črpališč

Lastnike kmetijsko obdelovalnih površin, tudi gozdnih v varstvenih 
območjih vodnih virov in na njihovem robu, odsvetujemo kakršnokoli 
gnojenje površin oziroma drugo tretiranje, ki ima na pitno vodo negativ-
ne posledice ter lahko pomeni biološko in kemično tveganje za zdravje 
uporabnikov.



OSNOVNI PODATKI INTERNI NADZOR
mikrobiološka preskušanja kemijska preskušanja

ZZV Upravljavec Ime sistema
Ime osk. 
območja

Št. prebi-
valcev

Distribucija 
m3/leto Dezinfekcija

Dezinfekcijsko 
sredstvo

Druga pripra-
va vode Tip vode Število vzorcev Št. neskladnih vzorcev

Št. vzorcev z 
E. coli Število vzorcev Št. neskladnih vzorcev Neskladni po prilogi B

Vpišite 
št. pre-
bivalcev 
na osk. 
obmo-

čju.

Vpišite 
količino distri-
buirane vode v 

m3/leto.

1 - da vključno 
z občasno) / 

2 - ne

vrsta 
dezinfekcij-

skega sredstva 
(1-plinski klor, 

2 - natrijev 
hipoklorit, 3 - 
klorov dioksid, 

4 - ozon, 5 
- UV, 6 - drugo 
– vpišite tudi 
kombinacije!)

Vpišite druge 
priprave vode 
(koagulacija, 
sedimenta-
cija, filtrira-

nje...)

1 - povr-
šinska / 2 
- nepovr-
šinska / 3 
- mešana

redne občasne redne vpišite 
ime pre-
seženega 
parame-

tra*

občasne vpišite 
ime pre-
seženega 
parame-

tra*

redne občasne redne občasne redne vpišite 
ime pre-
seženega 

parametra

občasne vpišite 
ime pre-
seženega 

parametra

vpišite št. 
preseženih 
parame-

trov

vpišite 
ime pre-
seženega 

parametra

Občina Ig Gornji Ig Gornji Ig 26 1.703 1 2 / 2 16 0 0 0 16 0 0
Občina Ig Visoko Rogatec Visoko Rogatec 101 11.416 1 5 / 2 16 0 7 EC, KB 3 15 0 0
Občina Ig CVS - Brest CVS - Brest 3932 371.784 / / / 2 10 0 0 0 0 0 0 0 0 2 0
Občina Ig Golo Zapotok Golo Zapotok 1492 140.948 1 3 / 3 14 2 1 EC, KB 8 KB 0 1 18 3 0
Občina Ig Iška vas Iška vas 630 54.753 2 / / 2 24 0 0 0 0 0 0 0 21 3 0

*Legenda: EC - E. coli, CP - clostridium perfringens, KB - koliformne bakterije, SK22 - št. kolonij pri 22°C, SK37 - št. kolonij pri 37°C, EN - enterokoki, PA - Pseudomonas aeruginosa
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Letno poročilo o spremljanju skladnosti pitne vode na sistemih za oskrbo s pitno vodo  
v občini Ig za leto 2010

Skladno s 34. členom Pravilnika 
o pitni vodi (Uradni list RS, št. 
19/04, 35/04, 26/06, 25/09) je 
Režijski obrat Občine Ig z izvajal-
cem kontrole zdravstvene ustre-
znosti in skladnosti pitne vode 
na vodovodnih sistemi občine Ig, 

Zavodom za zdravstveno varstvo 
Ljubljano, pripravilo poročilo za 
leto 2010 o rezultatih laboratorij-
skih preskusov pitne vode.

Zdravstveno ustreznost, skla-
dnost in varnost oskrbe s pitno 
vodo je Zavod za zdravstveno 

varstvo Ljubljana (v nadaljevanju: 
ZZV) v okviru notranjega nadzo-
ra ocenjeval na podlagi rezulta-
tov opravljenih mikrobioloških, 
fizikalno-kemijskih preskušanj 
in terenskih meritev ter sanitar-
no tehničnega in higienskega 

stanja vodooskrbnih objektov, 
naprav, delovanja naprav oziroma 
postopkov priprave pitne vode 
pred njeno distribucijo v vodovo-
dna omrežja posameznih vodo-
vodnih sistemov.

Režijski obrat

Komunalni odpadki

Ponovno vas obveščamo, da je Občinski svet Občine Ig na 
svoji 21. redni seji sprejel Sklep o izvajanju obvezne gospodar-
ske javne službe ravnanja s komunalnimi odpadki v Občini Ig. V 
omenjenem sklepu je navedeno, da se skupinski zabojniki uki-
njajo in se nadomestijo z individualnimi za vsako stanovanjsko 
enoto oziroma gospodinjstvo.

Za naročilo individualnih zabojnikov morate podati pisno 
zahtevo vseh trenutnih uporabnikov skupinskega zabojnika 
na JP Snaga, d. o. o., Povšetova 6, 1000 Ljubljana oziroma na 
elektronski naslov: snagalj@snga.si!

Hvala, ker ločujete z glavo in živite z naravo!

Uroš Čuden,
 občinska uprava

Kako opravite reklamacijo računa?
Če na računu ugotovite nepravilnost, ga morate reklamirati v osmih 

dneh po njegovem prejemu. Reklamacija mora vsebovati podatke o 
številki računa, številko odjemnega mesta, stanje vodomera na dan 
reklamacije in vzrok reklamacije.

Reklamacijo lahko oddate:
po pošti:  •	
na naslov Občina Ig, Režijski obrat, Govekarjeva cesta 6, 1292 Ig, 
po faksu: 01 2802-322,•	
po e-pošti: rezijski.obrat@obcina-ig.si•	

osebno na občini Ig v času uradnih ur.•	
Za morebitne dodatne informacije smo na voljo po telefonu na šte-

vilki 01 2802-314.
Vašo reklamacijo bomo rešili v najkrajšem možnem času.

24-urna dežurna služba: 051/340-647, 041/602-403 
Praznjenje greznic: 041/344-523, od ponedeljka do petka od 7. do 16. ure.
Vse dodatne informacije glede vodovoda in kanalizacije lahko občani dobi-
jo osebno na Občini Ig v času uradnih ur ali po telefonu 01/2802-314 ali po 
elektronski pošti: rezijski.obrat@obcina-ig.si.

Katja Ivanuš, občinska uprava

  
Občina Ig
Govekarjeva cesta 6, 1292 Ig

Uradne ure sprejemne pisarne:
ponedeljek:  od 8. do 12. ure
sreda:  od 8. do 12. ure in od 13. do 17. ure
petek:  od 8. do 12. ure

V sprejemni pisarni so vam na voljo splošne informacije, 
obrazci vlog in navodila za njihovo izpolnjevanje ter 
informacije o predpisanih prilogah. 

Telefon: 01 280 23 00
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Načini obveščanja javnosti 
Skladno z določbami Pravilnika o pitni vodi (UL RS, št. 19/04, 35/04, 26/06, 25/09, v nadaljevanju Pravilnik) in z vsebino strokovnih priporočil 

Inštituta za varovanje zdravja RS vas obveščamo o načinih in rokih obveščanja uporabnikov vodovodnih sistemov v upravljanju režijskega obrata 
občine Ig v posameznih primerih glede na zahteve Pravilnika: 

ČLEN PRAVILNIKA VZROK ZA OBVEŠČANJE ČAS OBVEŠČANJA NAČIN OBVEŠČANJA 

9. člen Vzrok neskladnosti je v hišnem vo dovodnem omrežju. Čim prej, a najpozneje v sedmih dneh. 1. Pisno obvestilo po pošti.
2. Telefonsko obvestilo. 
3. Obvestilo upravniku v primeru večstanovanjskega objekta. 

21. člen Omejitev ali prepoved uporabe pitne vode. Čim prej, a najpozneje v dveh urah, obve-
ščaje po radiu vsak dan do preklica. 

1. Radio Slovenija (1. Program, VAL 202) in Radio Zeleni val. 
2. Informacijske točke. 
3. Spletni naslov www.obcina-ig.si. 

22. člen Obveščanje v primeru odprave vzrokov neskladnosti. Čim prej, a najpozneje v enem dnevu. 1. Radio Slovenija (1. Program, VAL 202) in Radio Zeleni val. 
2. Informacijske točke. 
3. Spletni naslov www.obcina-ig.si. 

31. člen Obveščanje v primeru dovoljenja za odstopanje, ki ga izda 
ministrstvo, pristojno za zdravje; 
obveščanje o prenehanju dovoljenja za odstopanje .

Čim prej, a najpozneje v sedmih dneh. 1. Radio Slovenija (1. Program, Val 202) in Zeleni val.
2. Informacijske točke.
3. Spletni naslov www.obcina-ig.si. 

34. člen Obveščanje o skladnosti v okviru. Najmanj enkrat letno. 1. Spletni naslov www.obcina-ig.si. 

34. člen Letno poročilo o skladnosti pitne vode. Najmanj enkrat letno. 1. Spletni naslov www.obcina-ig.si. 
2. Obvestilo v občinskem glasilu Mostiščar. 

Potem ko voda zavre, običaj-
no zadostuje, da burno vre še 1 
minuto. Ker se pogoji delovanja 
na klice spreminjajo z narašča-
jočo nadmorsko višino, je naj-
bolje vretje podaljšati. Zaradi 
večje varnosti priporočamo naj 
voda vre tri minute. Tako uniči-
mo ali inaktiviramo vegetativ-
ne oblike patogenih bakterij, 
viruse ter tudi ciste giardiae 
in kriptosporidijev. Tri minute 
vretja zagotavlja tako široko 
varnost, da to vodo lahko uži-

vajo tudi osebe z močno osla-
bljenim imunskim sistemom 
(npr. bolniki z AIDS-om). Zaradi 
možnosti naknadnega one-
snaženja prekuhane vode je 
najbolje, da ostane v isti poso-
di, v kateri smo jo prekuhali. 
Hranimo jo v hladilniku v čisti 
in pokriti posodi. Tako pripra-
vljeno vodo lahko za pitje upo-
rabljamo 24 ur, izjemoma do 48 
ur. Če je voda motna, moramo 
pred prekuhavanjem odstrani-
ti večino delcev. To dosežemo 

z usedanjem in nato filtracijo 
skozi več plasti čiste, najbolje 
prelikane tkanine ali skozi čist 
papirnat filter (npr. pivnik, filter 
za kavo). Ker je prekuhana voda 
lahko manj prijetnega okusa, 
za pitje priporočamo pripravo 
čaja oz. drugih napitkov, lahko 
pa jo zaužijemo v obliki juhe ali 
kakšne druge jedi. 

Sistem Golo-Zapotok 
Sarsko – oglasna deska 
Golo 5 – trgovina Mercator 
Golo – gasilski dom 
Golo – avtobusna postaja 
Golo 46 – oglasna deska 
Golo 37 – podružnična šola Golo 
Golo pri št. 164 – oglasna deska 
Zapotok – avtobusna postaja 
Zapotok – oglasna deska 
Zapotok – odcep za Zaurbanco – oglasna 
deska 
Zapotok 10 – oglasna deska 
Zapotok 23a – oglasna deska 
Škrilje – avtobusna postaja 
Škrilje – avtobusna postaja pri Tlakah 
Škrilje – Tlake – oglasna deska 
Škrilje - Mali Vrhek - smreka 
Podgozd 40 - oglasna deska 
Dobravica - avtobusna postaja 
Dobravica - v vasi na kozolček 
Krajček - oglasna deska 
Odcep za Visoko - avtobusna postaja 

Sistem Visoko Rogatec 
naselje Rogatec 
v vasi pri kozolčku 
na drevesu pri naselju Raj nad mestom
naselje Visoko 
pri Lenarčiču 
na kozolčku 
na oglasni tabli - Visoko pri 101 
na oglasni tabli - Visoko blizu 23 
na oglasni tabli pri elektro omari 
na oglasni tabli pri trgovini na Golem 
Oskrba naselij Kremenica, Draga 
– pri kapelci na Kremenici 
– drevo pri hiši Kremenica 14 
– drevo pri mostu v Dragi 
– obvestilo CUDV Draga 

Sistem Gornji Ig 
Gornji Ig: oglasna tabla na začetku naselja 

Sistem Iška vas 
naselje Iška vas 
na oglasni deski na gasilskem domu 
na avtobusni postaji nasproti št. 92 
na drevesu pri št. 61 

na oglasni deski v POŠ Iška vas 
na oglasni deski na začetku Iške vasi 
naselje Iška 
na kozolčku pri odcepu za Gornji Ig

Oskrbe s pitno vodo iz vodarne Brest 
Staje: na oglasni tabli pri bifeju 
Kot: na oglasni tabli na začetku naselja 
Na oglasni tabli na gasilskem domu 
Iška Loka: na oglasni deski pri gasilskem 
domu 
Na kozolčku Iška Loka 1f 
Matena: na oglasni tabli pri gasilskem domu 
Na lipi pri cerkvi 
Brest: na kozolčku pri gasilskem domu 
Vrbljene: na oglasni deski na gasilnem domu 
Strahomer: na oglasni deski nasproti 
Strahomer 20 
Na oglasni deski pri mostu 
Tomišelj: na oglasni deski na gasilskem domu 
Podkraj: na oglasni deski pri BUS postaji 
Ig: na oglasni tabli pri občini 
Na oglasni tabli pri centru Ig 
Na oglasni tabli pri pokopališču

Info točke za tiskana obvestila

Pravila o prekuhavanju pitne vode 

POVZETEK 

 Dezinfekcija pitne vode s prekuhava-
njem je varna metoda. 

  3 minute vretja pomeni široko var-
nost. 

  Če je voda motna, jo pred prekuhava-
njem zbistrimo z usedanjem in nato 
filtriramo.

  Preprečiti je treba možnost naknadne-
ga onesnaženja. 

  Vodo shranimo na hladnem. Za pitje 
jo uporabljamo 24 ur, izjemoma 48 ur.

Režijski obrat

O b i š č i te  s p l e t n i  p o r t a l  O b č i n e  I g  n a :  w w w.obcina-ig.si .
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Kaj je zbirni center? 
Zbirni center je nepokrit ograjen prostor, urejen in opremljen 
za ločeno zbiranje in začasno hranjenje nekaterih vrst ločenih 
odpadkov. Odpadkom je namenjenih več velikih zabojnikov, 
pred vsakim je napis, kaj v določen zabojnik sodi. Odpadke v 
posamezne zabojnike odlaga uporabnik sam ob asistenci in 
nadzoru oskrbnika zbirnega centra. Občasen nadzor zbirnega 
centra (med obratovalnim časom in zunaj njega) bodo izvajali 
uslužbenci Medobčinskega inšpektorata.

Lokacija in odpiralni čas:
– je znotraj območja čistilne naprave Matena 
– vsako soboto od 9. do 12. ure (razen če je sobota na 

praznični ali dela prost dan)

Komu je namenjen? 
Namenjen je ločenemu zbiranju odpadkov iz gospodinjstev. 
Storitve zbirnega centra Ig lahko koristijo prebivalci občine Ig, ki 
so vključeni v sistem ravnanja z odpadki – pred oddajo odpadkov 
se bo oskrbniku treba izkazati z odrezkom plačane položnice za 
odvoz odpadkov. 

Kaj lahko pripeljete v zbirni center Matena-Ig? 

  

 
 

 
 
 

 

kopalniška oprema, preproge, oblazinje-
no pohištvo in vzmetnice, svetila in sen-
čila ipd.

  

 
 

 
 
 

 

omare, stoli, gradbeni elementi, parket, 
iverne plošče ipd. 

  

 
 

 
 
 

 

monitorji, TV-aparati, zasloni, radijski spre-
jemniki, računalniki, telefoni, bela tehnika 
ipd.

  

 
 

 
 
 

 

masivne kovine, radiatorji, jekleni profili, 
kopalne kadi, sodi, ročke, kantice, konzer-
ve, pločevinke pijač ipd. 

  

 
 

 
 
 

 

grmičevje in vejevje, ostanki košenj, listje, 
rože ipd.

  

 
 

 
 
 

 

organski kuhinjski odpadki, povrtnine, 
sadje ipd. 

  

 
 

 
 
 

 

večja kartonska embalaža

  

 
 

 
 
 

 

nosilke, ročke, plastenke, PE- in PP-zabojčki, 
odpadna in ovojna folija 

  

 
 

 
 
 

 

bel, čist stiropor, embalaža

  

 
 

 
 
 

 

ovojna folija iz kmetijske dejavnosti 

V sklopu začasnega zbirnega centra bo urejen tudi EKO otok za 
ločeno zbiranje nekaterih drugih frakcij (modra posoda: papir 
in karton, zelena posoda: steklo, rumena posoda: plastenke in 
pločevinke). Večino teh odpadkov se lahko predela. Ker ste jih 
oddali ločeno, ne bodo končali na odlagališču, temveč v pre-
delovalni industriji. 

Je odlaganje odpadkov brezplačno? 
Oddaja odpadkov iz gospodinjstev je BREZPLAČNA. Zaradi tega 
dejstva se v občini Ig od zdaj ukinja letna akcija zbiranja kosovnih 
odpadkov po domovih.

Kje lahko oddate preostale odpadke? 
Preostale odpadke (npr. gradbene, azbestne 
odpadke, avtomobilske gume, nevarne od-
padke …) naši občani lahko oddajo v Zbirnem 
centru Barje. Za odvoz odpadkov, ki nastajajo 
v gospodarskih dejavnostih (proizvodnja, obrt, 
kmetijstvo), je dolžan nosilec dejavnosti skleniti 
pogodbo z ustreznim pooblaščenim zbiralcem 
in predelovalcem odpadkov.

Za dodatne informacije lahko pokličete na 
Občino Ig (tel.: 280-23-12, Uroš Čuden).

Hvala, ker ločujete odpadke!

Začasni zbirni center za ločeno zbiranje odpadkov Matena-Ig

TOČKA VSEŽIVLJENJSKEGA UČENJA
v Medgeneracijskem centru, Troštova ulica 5, Ig

SVETOVANJE:  
vsako prvo in tretjo sredo v mesecu
(1. in 15. junij 2011) od 10.00 do 16.00.

Špela Jurak, mentorica na točki vseživljenjskega učenja društva Fran Govekar Ig
Izven uradnih ur: spela.jurak@cdi-univerzum.si
Telefon: 01/583-92-75
Naslov: CDI Univerzum, Grošljeva 4, 1000 Ljubljana
Več o brezplačnih možnostih izobraževanja v Ljubljanski urbani regiji: www.cvzu-lur.si

Opravičilo

V aprilski številki Mostiščarja 
je prišlo do neljube napake 
pri članku 14. Podkrimski 
pustni karneval, in sicer pri 
navajanju prizorov je bil pri 
Turističnemu društvu Krim 
pomotoma izpuščen prizor 
Rajžarji. Za napako se dru-
štvu, predvsem pa njihovemu 
podmladku, iskreno opravi-
čujem.

Marica Zupan,
občinska uprava
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OBČINA IG št. 2/2011

maj 2011

Uradne objave
Skladno s Statutom Občine Ig (Uradni list RS, št. 129/06) in Pravilnikom o uporabi Športne dvorane Ig (Mostiščar, UO 2/04) objavlja Občina Ig

JAVNI RAZPIS
o koriščenju Športne dvorane Ig v sezoni 2011/2012

1. V Športni dvorani Ig je možna športna vadba, uradne tekme ter rekrea-
cija za športna društva, klube in druge organizacije vse dni v tednu od 
15.30 do 23.00 (od ponedeljka do petka) in od 9.00 do 22.00 (ob 
sobotah in nedeljah).

2. Športna dvorana Ig se z dvema pregradnima stenama lahko preuredi 
na tri ločene vadbene površine.

3. V Športni dvorani Ig je možno igranje:
- V celi dvorani: rokomet, dvoranski nogomet (obvezna žoga za dvoran-

ski nogomet);
- V 1/3 dvorane: košarka, odbojka, namizni tenis, badminton, dvoranski 

hokej, športno plezanje na mali umetni steni, možne pa so tudi različne 
oblike splošne vadbe.

4. Na razpisu lahko sodelujejo društva, skupine, javni zavodi, organizacije 
ter podjetja s sedežem v in izven občine Ig.

5. Prednost pri izboru bodo imeli interesenti, navedeni v 2. členu  Pravil-
nika o uporabi Športne dvorane Ig. 

6. Trenutna cena najema za eno uro znaša:

Najem – TRENING Cena v eur  
1/3 dvorane 12,52
2/3 dvorane 25,04
Cela dvorana 37,56

Najem – TEKMOVANJE Cena v eur  
1/3 dvorane 16,27
2/3 dvorane 32,55
Cela dvorana 48,82

7. V ceno najema je vključeno koriščenje športne dvorane ter ene garde-
robe, sanitarij, tušev ter parkirišča pred dvorano. 

8. Zainteresirana društva, skupine, javni zavodi, organizacije, podjetja s 
sedežem v in izven občine Ig naj svojo vlogo za najem Športne dvo-
rane Ig v sezoni 2011/2012 posredujejo do 6. junija 2011, na naslov 
Občina Ig, Govekarjeva cesta 6, 1292 Ig, na obrazcih, ki jih dobijo 
na Občina Ig, Govekarjeva cesta 6, Ig v času uradnih ur ali na domači 
strani: www.obcina-ig.si.

9. Na osnovi posredovanih vlog bo pripravljen predlog koriščenja športne 
dvorane.

10. Po pripravljenem urniku koriščenja Športne dvorane Ig bodo z uporab-
niki podpisane pogodbe o najemu.

11. Interesenti bodo do 30. junija obveščeni o urniku koriščenja Športne 
dvorane Ig.

Številka: 67102/005/2011   Župan Občine Ig
Datum: 6. 5. 2011    Janez Cimperman l. r.

        Občina Ig, Govekarjeva cesta 6, 1292 Ig

Župan 01 280 23 02
Direktor občinske uprave 01 280 23 04
Sprejemna pisarna 01 280 23 00
Družbene dejavnosti  01 280 23 10
Komunalne dejavnosti 01 280 23 12
Gospodarske dejavnosti 01 280 23 08
Kmetijstvo 01 280 23 24
Požarna varnost in zaščita 01 280 23 24
Turizem 01 280 23 18
Finančno-računovodska služba 01 280 23 06
Urbanizem 01 280 23 16
Režijski obrat 01 280 23 14
Medobčinski inšpektorat  01 360 16 24

Cenik oglasnega 
prostora v Mostiščarju 

Tip oglasa Velikost Cena z DDV
Oglas – cela stran čb
Oglas – cela stran barvni

19 cm x 27 cm
240 €
360 €

Oglas – pol strani čb
Oglas – pol strani barvni

19 cm x 13,5 cm
130 €
200 €

Oglas – tretjina strani čb 19 cm x 9 cm 90 €

Oglas – četrtina strani čb 9 cm x 13 cm 75 €

Oglas – osmina strani čb 9 cm x 6,5 cm 40 €

Mali oglas brezplačno

Zahvala/čestitka 15 €

Cena številke 1,80 €



Skupaj smo čistili našo okolico Vesel pozdrav pomladi

Športno druženje
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Najčistejše poti vodijo v najbolj veselo vas Mateno

Šport na vasi 

Dan pomladi
Dalj časa smo se pripravljali 

na prav poseben dan, 25. marec 
2011 tradicionalni – letos že dese-
ti po vrsti – Dan pomladi. Letos je 
bila udeležba še posebej visoka, 
saj smo si Matenčani prišli ogledat 
tudi povsem obnovljeno dvorano 
gasilskega doma in imeli smo kaj 
videti …Vsi prisotni smo bili eno-
tnega mnenja, da daleč naokoli ni 
lepše dvorane. Vse ženske so bile 
ob prihodu obdarjene z vrtnico, 
saj je bil tega dne tudi materinski 
dan, nato pa so dvorano napol-
nili otroški glasovi veselja. Slišali 
smo nastop dveh mladih obe-
tavnih harmonikarjev, pesmice, 
kratke zgodbe, vice in se prijetno 
nasmejali otroški hudomušnosti. 
Našemu povabilu se je odzval 
tudi ansambel Ponos iz Tomišlja. 

Mladi fantje, prijetni za uho in 
oko, so nam igrali, da smo pridno 
brusili pete na novih tleh dvo-
rane vse do jutranjih ur. Upamo, 
da pridejo k nam v goste tudi 
drugo leto. Med odmori smo si na 
bogato obloženih mizah postregli 
z raznovrstnimi dobrotami naših 
matenskih gospodinj. Za dolgole-
tno skrb za urejeno vaško okolje 
je SVS Matena podelil posebne 
zahvale družini Ambrož in družini 
Škerjanc ter Cvetki Mihelič za dol-
goletno skrb za vaško cerkev.

Čistilna akcija
V soboto, 26. marca 2011, je 

potekala čistilna akcija, ki smo 
se je tudi letos udeležili številni 
Matenčani. Kot sponzor je naše 
delo podprla tudi Pizzerija Mars 
iz Bresta, ki je svojo podporo 

izkazala z donacijo pic, s katerimi 
smo si povrnili energijo po koncu 
čistilne akcije. Akcija je potekala 
enotno v več primestnih obči-
nah in dela je bilo za vse več 
kot dovolj … Pločevinke, plasten-
ke, stara kolesa, odslužena bela 
tehnika in tudi tokrat največ t. i.  
kmetijskih odpadkov, plastične 
folije … Očistili smo vse vpadne 
ceste v vas od Bresta do Matene, 
cesto vse od Iga proti Mateni,  
poljske poti proti Iški Loki, t. i. 
Matenko ... Čisto vse do doma-
čega praga. A za kako dolgo? 
Imamo to srečo, da je prav v 
Mateni Občina Ig odprla zbirni 
center za ločeno zbiranje odpad-
kov, kjer lahko brezplačno vsako 
soboto odvržemo odpadke, tudi 
kmetijske, izkoristimo to prilo-
žnost, saj je s tem naše skupno 

okolje lepše in bolj zdravo. Ravno 
tako nam več podjetij nudi brez-
plačen odvoz odsluženih rablje-
nih avtomobilov. Očistimo naša 
dvorišča, uredimo okolico lastne-
ga doma za nas same, s tem pa 
bomo dali lepšo podobo tudi vasi 
kot celoti. Naj citiram sovaščan-
ko, ki pozna skoraj vsak kotiček 
te naše Slovenije in kraje zunaj 
nje: »Vsaka hiša, bodisi premožna 
ali revna, ima metlo, samo eni jo 
uporabljajo in drugi ne!« Ima prav 
ali se moti?

Posebna zahvala ansamblu 
Ponos iz Tomišlja in Pizzeriji Mars 
iz Bresta, ki so nas brezplačno raz-
veseljevali in nas nahranili ter tako 
podali prispevek našemu delu.

Renata Prašnički,
SVS Matena

Foto: Jožica Pahor

Vaška skupnost Visoko-Rogatec se je odločila, da bo organizirala nekaj 
športnih dogodkov za stare in mlade pod imenom Šport na vasi. Glavni 
pobudnik in organizator je Vito Čehovin, ki se je že v preteklosti nekaj-
krat izkazal in organiziral športne igre za našo vaško skupnost. 

Posebnost srečanja v nedeljo, 17. aprila 2011, je bilo sodelovanje z 
Društvom Zapotok, ki nam je prijazno odstopilo prostore za izvedbo 
dogodka, za kar sem jim iskreno zahvaljujemo.

Še posebej pa gospe Barbari za odlično vodenje športnega programa 
in Vrtcu Ig.

Naslednji dogodek načrtujemo v mesecu juniju na prostem.

Jožica A. Demšar,
SVS Visoko-Rogatec



Ohranjena naprava – mlatilnica
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Novosti iz Škrilj 
Izvoljen vaški svet Škrilje

Medtem ko je potekalo referen-
dumsko odločanje, smo v Škriljah 
volili tudi člane za SVS Škrilje. V 
prejšnji številki Mostiščarja so bili 
predstavljeni vsi člani, med kate-
rimi so bili izvoljeni Jure Lenič – 
predsednik SVS, Marina Plantan in 
Dušan Kovačič – člana SVS Škrilje. 

Sedanji odbor v zgoraj navede-
ni sestavi sprejema vaše predloge, 
ki jih lahko oddate v nabiralnik 
gasilskega doma Škrilje.

Med zelo pomembne naloge se 
v tem trenutku šteje ureditev sku-
pnega prostora v vasi, bolj zna-
nega kot mlatilnica, in sicer bi se 
omenjeni prostor uredil v prostor 
za rekreativne dejavnosti oziroma 
kot otroško igrišče. 

Za igro otrok bomo potrebovali 
kar veliko prostora, kajti v leto-
šnjem letu se je v Škrilje naselila 
štorklja. Prišla je že takoj na začet-
ku leta in prinesla prvo deklico, 
zdaj pa s prinašanjem malčkov 
nadaljuje in prinaša enkrat fantka 
drugič punčko in tako bo do pole-
tja k nam prinesla skoraj deset 
novih malčkov.

Vsem malčkom in malčicam ter 
njihovim mamicam in očkom želi-
mo vse najlepše.

Mlatilnica in njena zgodovina 
Ko govorimo o mlatilnici, se 

nam pojavljata dve zadevi: mla-
tilnica – naprava in mlatilnica – 
prostor, kjer je naprava svoj čas 
obratovala.

Glede mlatilnice bi želela pou-

dariti, da je bil to zelo pomemben 
vaški prostor. Prostor je v središču 
vasi, kjer so pred leti vaščani sku-
paj postavili leseno stavbo, ki se 
še danes imenuje mlatilnica. Ime 
mlatilnica ima po napravi, ki je 
na tem mestu delovala oz. bila 
pozneje v prostoru samo hranje-
na. Zdaj smo za napravo mlatilni-
ca našli varnejše mesto, kajti lese-
no stavbo je napadel zob časa, 
katerega posledice so zelo vidne, 
saj je stavba v zelo slabem sta-
nju, zato je v bližnji prihodnosti v 
načrtu njena varna odstranitev in 
ureditev prostora, kjer zdaj stoji.

Da se še malo vrnem k obema 
mlatilnicama. Tudi sama pripa-
dam mlajši generaciji vendar sem 
k sreči še doživela mlatenje žita, 
sicer ne tu v Škriljah, ampak dru-
gje, delo pa se je povsod opravlja-
jo enako.

Če se vrnem še malo nazaj k 
mlatenju žita. Kot že poimeno-
vanje pove, so ga izvajali krep-
ki moški. Ti so z mlatenjem oz. 
udarjanjem s cepci po snopih žita 
ločili žitna zrna od slame. Delo je 
bilo težko in zamudno. Ker so bili 
vaščani v Škriljah napredni, so se 
organizirali, zbrali denar in kupili 
napravo – mlatilnico, ki je zame-
njala delo mlatičev s cepci.

Čas mlatenja žita se je začel, ko 
je bilo žito požeto in dovolj osu-
šeno. Običajno so mlatenje žita 
izvajali hkrati vsi v vasi in tako 
pomagali drug drugemu. Začeli 
so pri prvem ter nadaljevali do 
zadnjega. Žito so iz kozolcev nalo-

žili na vozove, pripeljali do mla-
tilnice, ga omlatili ter pospravili 
zrnje za kruh, slamo pa za živino. 

Vemo, da ste nekateri, pred-
vsem tisti, ki ste mlatilnici upora-
bljali, zelo ponosni nanju, in to vsi 
zelo cenimo, zato bi želeli mlatilni-
co – napravo – restavrirati, tako, da 
se jo ohrani, in postaviti na ogled 
na primernem mestu, saj je ponos 
vasi. Glede prostora mlatilnica pa 
bodimo tudi mi napredni, kot so 
bili naši predhodniki, in prostor 
primerno uredimo, da nam bo v 
ponos in veselje, kjer bi se lahko 
zbirali vsi, tako kot so se nekoč ob 
mlatenju žita. Pa upajmo, da ne 
bomo mlatili samo prazne slame.

Hvala, ker ločujete z glavo in 
živite z naravo! 

Vzemimo ta slogan v razmi-
slek, kajti po uspešno končani 
čistilni akciji se žal zbira neustre-
zen kosovni odpad pri zabojnikih, 
ki so namenjeni zbiranju ločenih 
gospodinjskih odpadkov (papir, 
steklo, embalaža), poleg pa ne 
sodijo ležalniki oziroma počival-
niki, kot je to pri zbiralnikih pri 
kozolčku.

Da bomo lažje izvajali ločevanje 
gospodinjskih odpadkov (papir, 
steklo, embalaža), bomo podali 
prošnjo za dodatne zabojnike na 
dodatne lokacije. 

Za kosovni odpad gospodinj-
stev je v preteklem letu, in sicer 
od novembra 2010, v Mateni pri 
Igu Občina Ig v sodelovanju z 
Javnim podjetjem Snaga, d. o. o., 

odprla Zbirni center za odlaga-
nje odpadkov Matena, ki je odprt 
vsako soboto dopoldne od 9.00 
do 12.00. Več si lahko preberete v 
marčevski številki Mostiščarja – št. 
2. Namenjen je vsem gospodinj-
stvom v naši občini, z njegovim 
odprtjem pa se je ukinila letna 
akcija zbiranja kosovnih odpad-
kov po gospodinjstvih.

Čestitka mladim gasilcem
V maju poteka občinsko gasil-

sko tekmovanje in priprave na 
to so v polnem teku, edino naši 
mlajši člani, to sta ekipi mlajših in 
starejših pionirjev, ki so svojo dol-
žnost že izpolnili z zelo dobrimi 
uvrstitvami na 1., 2., 3., 4., in 10. 
mesto. Tekmovanje je potekalo 
16. aprila 2011 v Tomišlju, drugi 
pa se bomo izkazali 21. maja 2011 
na Turjaku.

Članke si lahko prebereta na 
spletni strani: /www.skrilje.si/. 

Marina Plantan,
SVS Škrilje

Vaški svet Iška 
začel delo

Na volitvah, ki so bile 10. aprila 
2011, ste nas izvolili v SVS Iška, za 
kar se vsem krajanom Iške  najlep-
še zahvaljujemo.

Pred volitvami smo vam oblju-
bili, da bomo delovali v dobro 
vseh krajanov Iške, kar pa bomo 
lahko izpolnili le, če nam boste 
sporočili svoje želje in predloge, 
ki jih pričakujemo na elektron-
ski naslov iskasvs@gmail.com. 
Opozorili bi vas le na to, da bomo 
upoštevali le tiste želje in predlo-
ge, pod katere boste navedli tudi 
svoje ime in priimek.

SVS Iška

Aprila 2011 izvoljeni sveti vaških skupnosti

GORNJI IG
Predsednik: Martin Čampa
Člana: Ana Brancelj, Mirko Čampa

IŠKA
Predsednik: Anton Šušteršič
Člana: Janez Janežič, Marija (Mojca) Kučič

KREMENICA
Predsednica: Ljudmila Vöröš
Člana: Valentin Garvas, Matej Jakič

PODGOZD
Predsednica: Nevenka Kosec
Člana: Martina Pehlič, Anton Stamol

PODKRAJ
Predsednica: Darja Perme
Člana: Simona Kavčnik, Franci Šivec

STAJE
Predsednik: Tone Pečjak
Člana: Tadej Jamnik, Janez Kovačič

ŠKRILJE
Predsednik: Jure Lenič
Člana: Dušan Kovačič, Marinka Plantan

TOMIŠELJ
Predsednik: Franc Susman
Člani: Marjan Bartelj, Bojan Kraševec, Jure 
Mavec
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I Z  Ž I V L J E N J A  S T R A N K

Skupnost – kaj je že to?
Skupnost ni združba enakih, 

temveč je to druženje različnih, 
ki se jim priznava enakost. Ne gre 
za bratstvo, spomnite se na brate 
v vojni, politični usmerjenosti ali 
pripadnosti razredu, kulturi ali 
čemurkoli že. Skupnost je para-
doks, ki omogoča biti skupaj in 
narazen obenem. Ni kolektiv, ki 
vsaj v času službe zahteva usmer-
jenost, ki omogoča učinkovito 
delovanje podjetja. Skupnost je 
okolje, ki omogoča življenje, ki ni 
samo delovna učinkovitost, tem-
več je tudi počitek, kultura, hobiji, 
študij. Po drugi strani pa je tudi 
nekaj, kar omogoča neformalna 
druženja – mesta oziroma pro-
stor, kjer naletiš na naključnega 
drugega, s katerim se zapleteš 
v izmenjavo besed in še mnogo 
drugega. Gre za izmenjavo neka-
kšnega 'nekaj vmes' – sosedi, pre-
bivalci istega okoliša, iste občine 
in tako dalje.

Pred časom sem na televiziji 
gledal anketo na temo testiranja 
poslancev glede uživanja proti-
zakonitih substanc. Toleranca, 
posebno starejših ljudi, do tega 

me je presenetila, vendar ne bom 
pisal o tem. Zanimiv se mi je zdel 
odgovor enega od vprašanih, ki se 
mu je zdelo bolj smiselno testirati 
poslance za hudobijo, seveda, če 
bi bilo to mogoče. Predlog govori 
o nečem, kar ljudje očitno opazijo. 
Ne gre toliko za inteligenco, pa 
čeprav je tudi ta, vsaj po nastopih 
v javnosti, včasih na ravni, ki bi 
jo težko pripisali nekomu, ki je 
sicer šolan ali še huje, se ponaša z 
nekakšnim verificiranim nazivom. 
To, kar se mi zdi mnogo bolj zaskr-
bljujoče, je delovanje in toleranca 
do tega, kar bi lahko po domače 
imenovali. Seveda, ko je na delu, 
tu ne pomagajo nobeni argumen-
ti, nobena razprava, pa naj bo 
še tako artikulirana. Hudobija v 
obliki brezobzirnih manipulacij ali 
načrtnih operacij, ki služijo name-
nom onemogočanja dialoga ali 
razprave, je že v kali destruktivna 
in razkrajujoča v nekem okolju, 
naj bo to politični prostor ali pro-
stor minimalnega socialnega oko-
lja. Seveda je to samo metoda, 
kako izsiliti svoje zahteve tam, kjer 
z argumenti to ni več mogoče. 

Ko gre za lokalna dejanja, je to 
stvar primitivnosti, mnogo bolj 
zaskrbljujoče je, ko to postane 
družbeno sprejemljiva praksa 
delovanja, najsibodi politike, 
gospodarstva ali na kateremkoli 
področju javne sfere. Fenomen 
'samo-za-člane' se tako mnogo 
hitreje razrašča v vse sfere javne-
ga delovanja, saj na prvi pogled 
omogoča varnejši način življenja. 
Regresije, anomalije potiska-
jo ljudi v strah pred družbenim 
življenjem, s tem pa ravno omo-
gočajo, da ga zasedajo ljudje z 
zaskrbljujočimi metodami delo-
vanja, seveda za svoje lastne inte-
rese. Zato se mi zdi javni prostor, 
prostor časopisa, fizični prostor ali 
tudi interneta tako pomemben. 
Še vedno namreč verjamem, da 
je večina ljudi sposobna presoje, 
kaj je prav, oziroma ko dvomimo 
o tovrstnih presojah, verjamem 
v enakost inteligenc, kar ni nič 
drugega kot sposobnost uče-
nja. Ne učimo se namreč samo v 
šoli, temveč je to občečloveška 
lastnost. Ko krožimo v svetu zna-
kov, podob, mnenj, opazk, ocen 
ali tudi, če želite, opravljanj, smo 

kot ljudje sposobni presojanj in 
odločitev, saj jih povezujemo s 
svojimi prejšnjimi izkušnjami. In 
to je učenje. 

Dobra skupnost predvideva 
enakost, kjer ni hierarhije več- ozi-
roma manjvrednih, kjer ni izbrisa-
nih, kjer vsak, če le želi, sodeluje v 
naključno izbranem kolektivu. Ni 
polarizacije na pasjeljubce in tiste, 
ki psov ne marajo. Prašič, ki je oči-
tno na Igu nekomu domača žival 
in ga občasno srečujem na vožnji 
do Ljubljane, me vedno razvese-
li. Iti se skupnost seveda ni pri-
dobitniška dejavnost in kot taka 
je videti kot povsem nesodobna 
praksa, pa vendar je skupnost raz-
ličnih ravno v tej pestrosti nadvse 
pomembna. Je kot travniški habi-
tat raznovrstnih rastlin, rož in ple-
velov … Delujoča skupnost ponu-
ja namreč višjo kakovost bivanja, 
ki ni zgolj bivanje v varovanem 
okolju svoje hiše, temveč je biva-
nje sobivajočih, ki v medsebojni 
komukaciji uživajo in se drug od 
drugega učijo. 

Jože Barši,
Rogatec nad Želimljami

Aktivnosti Občinskega odbora SDS IG
Svetnica in svetniki OO SDS Ig smo aktivni na sejah občin-

skega sveta, kjer sodelujemo z različnimi predlogi. Predlagali 
smo, da kmetija Susman prejme občinsko priznanje, v svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem prometu smo predlagali Lili 
Mavec z Golega. Redno se sestaja tudi Izvršilni odbor SDS Ig, 
kjer sprejemamo ključne odločitve v zvezi z razvojem naše 
občine. Spomladanski in poletni meseci pa prinašajo s seboj 
daljše in toplejše dneve, in zato vas vabimo, da se nam pridru-
žite na katerem od naših dogodkov. 
•	 V torek, 24. maja 2011 ob 19.00, bomo imeli redno letno in 

obenem volilno konferenco OO SDS Ig, kjer bomo volili novo 
vodstvo odbora. Po konferenci bo okrogla miza o novem 
pokojninskem zakonu. 

•	 V nedeljo, 29. maja 2011, se bomo podali na strokovno 
ekskurzijo na Goli otok. Vabimo vas, da se nam pridružite. 
Članstvo v SDS ni pogoj za udeležbo. 

•	 Letos	naša	domovina	Slovenija	praznuje	20.	rojstni	dan.	20	let	
moje domovine, moje Slovenije bi moral biti največji dogo-
dek tega leta in enkratna priložnost, da se zavemo, da smo 
generacija, ki je doživela sen naših prednikov – samostojno 
Slovenijo. Kot že nekajkrat do zdaj bomo ta jubilej praznovali 
skupaj ob Kuharjevi kapelici v soboto, 25. junija 2011. 
Vabila bomo še posredovali. 

Tone Krnc,
predsednik OO SDS Ig

STROKOVNA EKSKURZIJA –  
GOLI OTOK IN SV. GRGUR

v nedeljo, 29. maj 2011,  
vas vabimo na strokovno ekskurzijo na Goli otok in sv. Grgur.

Na pot se bomo podali ob 7. uri. Avtobus nas bo čakal pred Pošto Ig. 
V ceno 35 € so všteti avtobusni prevoz, cestnine, mostnina na Krk, prevoz 

z ladjo do Golega otoka in sv. Grgurja, vodstvo na avtobusu in po otoku ter 
kosilo v gostišču (mesni ali ribji menu). Vzemite kopalke, saj bo na sv. Grgurju 
možno tudi kopanje. Na Ig se bomo vrnili okoli 20. ure.

Z nami bosta nekdanja taboriščnika France Cukjati in Andrej Aplenc, ki 
bosta povedala, kako sta na lastni koži občutila krutost političnega zapora 
na Golem otoku.
Prijave na GSM: 051/374-475 ali po e-pošti na naslov: alenka.jeraj@dz-rs.si 
najpozeje do 25. maja 2011 oziroma do zapolnitve mest!

****
Goli otok, otok, ki leži v Kvarnerskem zalivu med Rabom in celino, je bil zaradi svoje neprijazne 
gole narave nenaseljen vse do prve svetovne vojne, ko je tam Avstro-Ogrska zgradila taborišče 
za ruske zapornike z vzhodnih bojišč. Po drugi svetovni vojni pa so ga jugoslovanske oblasti 
spremenile v strogi zapor političnih zapornikov. Taborišče je bilo prvotno namenjeno inform-
birojevcem, tj. tistim članom komunistične partije in drugim Jugoslovanom, ki so po razkolu 
med Titom in Stalinom leta 1948 ostali zvesti Sovjetski zvezi. Obsojenci so bili zaprti v nemo-
gočih razmerah, kjer je pozimi pihala burja, poleti pa žgala vročina. Med njimi je bilo blizu 600 
Slovencev. Zapor je bil ukinjen leta 1988, dokončno izpraznjen pa leto zatem.



Nastop otrok iz vrtca

Kulinarične dobrote Pirhi vseh vrst
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Proslava Pozdrav dogodkom in pomladi

Razstava velikonočnih jedi,  
pirhov in starega orodja

Kot vsako leto je bila tudi letoš-
nja proslava pestra in zanimiva. 
Tudi letošnje leto smo imeli naj-
mlajše nastopajoče, in sicer Vrtec 
Ig, Enota Sonček – skupina Metulji 
in Želve iz Tomišlja. Že pred začet-
kom proslave je bilo v dvorani 
zelo pestro, saj toliko majhnih 
otrok na naši prireditvi še ni bilo. 
Kot vsako leto so se našemu pova-
bilu odzvali tudi otroci podružnič-
ne šole Tomišelj, domači otroci 
Jerneja Brancelj, Zala Brancelj in 
Helenca Purkat iz Strahomerja 
ter Beno Lunder, Lana Lunder, 
Eva Grebenc, Sofija Šugman in 
Domen Strelec iz Vrbljena pa so 
zapeli pesmice. 

Prisluhnili smo tudi lepim zvo-
kom citer, na katere sta zaigrali 
sestri Lara in Zala Janželj, mlajša 

sestrica Nika pa je zaigrala na flav-
to in tudi zapela pesmico. Za vese-
lo popestritev so poskrbeli tudi 
mladi harmonikarji Gašper Purkat 
in Andrej Oblak iz Strahomerja, 
Lovro Šenk iz Podkraja ter Urban 
Kraševec iz Tomišlja. Predstavili so 
se še učenci šole Ig, in sicer kot 
nekakšen podmladek naše skupi-
ne Afrohtarji. Pokazali so, da tudi 
oni znajo zaigrati na podobne 
inštrumente (klepevnik, pokrov-
ke, bas, ribežn ...), kot igrajo 
Afrohtarji. 

Po končanem programu pa 
smo člani društva pogostili vse 
nastopajoče ter večer preživeli ob 
prijetnem druženju in kramljanju 
s prijateljem ali znancem.

Naj se v imenu društva zahva-
lim vsem nastopajočim, še poseb-
no pa najmlajšim nastopajočim iz 
vrtca Ig, Enota Sonček Tomišelj, ki 
so zbrali pogum in se nam pred-
stavili, seveda pa tudi vsem dru-
gim nastopajočim, ki ste se odzva-
li na naše povabilo, ter še vsem, ki 
ste kakorkoli pomagali pri pripravi 

prireditve, ne 
nazadnje pa 
tudi vsem 
o b i s k o v a l -
cem, ki ste si vzeli urico časa in si 
prišli ogledat naš program. 

Darja Modic, 
TD Krim

Tudi letos so se nam s svojimi 
izdelki – velikonočnimi jedmi – 
pridružile nekatere naše zveste 
gospodinje, ki sicer niso članice 
društva, pa vendar vsako leto z 
veseljem postavijo na ogled svoje 

ročne umetnine in izdelke. Prav 
tako so se našemu povabilu odzva-
li tudi učenci podružnične šole in 
vrtca iz Tomišlja, pekarna Blatnik 
iz Grosuplja, mesarstvo Farkaš z 
Iga in letos prvič tudi društvo KD 

IZVIRI, prav tako iz Tomišlja, ki so 
imeli svoje izdelke razstavljene na 
svojem razstavnem kotičku. Tudi 
letos ni manjkal prikaz izdelovanja 
t. i. ljubljanskih butaric iz oblanja, 
ki nam jih je predstavila doma-
činka Joži Glavan s hčerko Tejo. 
Razstavo si je spet ogledal tudi 
novinar in fotograf Primož Heing. 
Njegovo reportažo oz. prispevek 
ste si lahko ogledali v tednu, ki je 

sledil razstavi, v dnevnem časopi-
su Slovenske novice.

Na razstavi si je bilo mogoče 
ogledati različne velikonočne 
aranžmaje od najmlajših iz vrtca 
do starejših članov društva, suho-
mesnate izdelke, kot so klobase, 
salame, krače, šunke, žolca, take 
in drugačne potice, kruh iz krušne 
peči in pečice, šunke – kuhane in 
pečene v testu, sladice in pirhi na 
dobesedno tisoč in en način, saj 
je bilo razstavljenih pobarvanih 
in okrašenih na različne načine 
več kot 1.200 jajc. Razstavljena je 
bila tudi stara posoda in orodje, ki 
se uporablja za pripravo teh jedi 
(mirtnga, sito, kuhalnica, burkle, 
omelo, lopar, pehar, litoželezni 
lonci, različne košare in jerbas … 
ter seveda črna kuhinja – tudi 
sušilnica mesa).

Več slik si lahko ogledate na naši 
spletni strani: www.td-krim.si/.

V soboto, 9. aprila 2011, smo člani Turističnega društva Krim 
pripravili že tradicionalno proslavo Pozdrav dogodkom in pomladi, 
kjer smo zajeli vse praznike oziroma dogodke v mesecu marcu, kot 
so: 8. marec – dan žena, 12. marec – Gregorjevo, 21. marec – začetek 
pomladi in praznik Občine Ig, 25. marec – materinski dan.

Tudi letos – že deveto leto zapovrstjo – smo na cvetno nedeljo 
17. aprila 2011 člani in članice Turističnega društva Krim pripravili 
razstavo velikonočnih jedi, orodja, butaric in aranžmajev. 



Velikonočni aranžma

Otroci pri ustvarjanju Razstava pirhov
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Spet smo pirhe barval'

Barvanje pirhov kot nekoč
Materiali, s katerimi so v prete-

klosti barvali pirhe, so se razliko-
vali od tistih, ki jih uporabljamo 
danes. Uporabljali so predvsem 
materiale, ki so jih imeli v svojem 
okolju. To so bila v glavnem zeli-
šča in zelenjava ter les (češnja, 
hrast …). Danes lahko v trgovini 
kupimo na stotine različnih barv, 
pripomočkov in okraskov, vendar 

je barvanje z naravnimi materiali 
veliko bolj ustvarjalno, predvsem 
pa prijaznejše za okolje in naše 
zdravje. Tudi mi smo na delavni-
ci preizkusili različne tehnike in 
naravne materiale. Še posebej so 
uživali otroci, saj so spoznavali 
nove možnosti uporabe materi-
alov. Koščki papirnatih prtičkov 
pisanih barv so pomočeni v lepilo 
iz moke in vode pristali na jaj-

cih in jih tako spremenili v pirhe 
mavričnih barv. Jajca smo obložili 
z različnimi rastlinami, jih ovili z 
elastičnimi nogavicami in skuhali 
v čebulnih olupkih. Tako so nasta-
li pirhi z odtisi regratovih listov, 
listov deteljice, cvetov marjetice 
in drugih rastlin. Nekaj jajc smo 
skuhali tudi v vinu. Najboljše vino 
za barvanje je teran s Krasa, saj 
so pirhi žametne, temne barve. 
Posebnost tako pobarvanih pir-
hov so kristalčki, ki se naredijo 
na površini in se prav lepo iskrijo, 
še posebej če jih obrnemo proti 
soncu.

Razstava pirhov v senenih 
gnezdih 

Po končani delavnici smo vseh 
200 pirhov, ki smo jih pobarvali, 

razstavili. Po mizah smo razprostr-
li seno in napravili senena gnezda, 
kamor smo položili svoje mojstro-
vine. Udeležencem delavnice smo 
obljubili, da bomo najbolj izvirne 
pirhe nagradili, vendar se je bilo 
težko odločiti. Vsak po svoje je 
bil lep in unikaten. Prav ponosni 
smo bili na svojo ustvarjalnost in 
kreativnost. Odločili smo se, da si 
nagrade med seboj razdelimo.

V svoje domove smo ponesli 
pirhov za poln pehar, v duši pa je 
vladalo zadovoljstvo in občutek 
po izpolnjenosti.

Darja Mlakar,
Društvo Zapotok,

Sekcija za zdravo življenje
Foto: Darja Mlakar 

V imenu Turističnega društva 
Krim se zahvaljujem vsem sode-
lujočim pri pripravi razstave, tako 
članom društva, vsem gospodi-
njam, društvu Izviri Tomišelj, vrtcu 
in šoli iz Tomišlja, pekarni Blatnik 
in mesarstvu Farkaš z Iga, ki so 
sodelovali s svojimi izdelki, kakor 
tudi vsem tistim, ki ste si vzeli 
urico časa in nam s svojim obi-
skom pokazali, da znate ceniti 
trud, ki je potreben za pripravo 
take prireditve. Bilo vas je zelo 
veliko (tudi zaradi velike vzpore-
dne evropske razstave psov na 
hipodromu), čeprav nam uredni-
štvo Mostiščarja ni hotelo obja-

viti Vabila na prireditev s poja-
snilom, da »ta mesec ni prostora, 
saj ste imeli objavljeno že prejšnji 
mesec«. Našel pa se je prostor za 
dva vabila za eno in isto prireditev 
ter dvakrat objavljeno isto zahva-
lo. Toliko v pojasnilo tistim, ki ste 
spraševali, kako to, da v občin-
skem glasilu ni bilo objavljenega 
vabila.

Janez Modic,
predsednik TD Krim
Foto: Andrej Indihar

Pojasnilo uredništva
Zavračamo navedbo, da vabi-

lo na prireditev ni bilo objavlje-
no v Mostiščarju in da ga nismo 
hoteli objaviti. Omenjeno vabilo 
smo namreč objavili že v mar-
čevski številki, v aprilski pa je bila 
prireditev najavljena v koledarju 
prireditev, saj zaradi omejenega 
prostora in velike količine pri-
spelih prispevkov istega vabila 
nismo ponovno vključili, s čimer 
je urednica seznanila društvo 
pred izidom številke.  

Maja Zupančič,  
odgovorna urednica 

Od 2. stoletja dalje je za kristjane velika noč največji praznik. 
Družina se na ta dan usede k praznični mizi, ki je obložena z dobro-
tami: šunko, hrenom, kruhom, potico in pirhi. Pirhi naredijo prazni-
ke še bolj slovesne in imajo zelo močno simboliko. Ta starodavna 
tradicija nam prinese obilo veselja in kreativne zabave. Tako kot 
lansko leto smo se tudi letos v četrtek, 21. aprila 2011, zbrali na 
delavnici barvanja pirhov v RTC Zapotok, kjer smo pod vodstvom 
diplomirane slikarke Mojce Borko preizkušali svoje ročne spretno-
sti in kreativnost.  



Zbor starodobnih vozil Postanek v Podpeči

Pohodniki
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4. Srečanje Ljubiteljev starodobnih vozil Ig
Ljubitelji starodobnih vozil smo 

organizirali že 4. srečanje staro-
dobnih vozil občine IG. Zbor smo 
imeli pred gostilno Ulčar, kjer smo 
ponosno pokazali svoja vozila obi-
skovalcem. Zbralo se nas je več kot 
30 z različnimi vozili, prevladovala 
pa so motorna kolesa. Malce smo 
se okrepčali, rekli besedo ali dve o 
svojih lepotcih in ob 11. uri začeli 
promocijsko vožnjo po občini. Pot 
nas je vodila čez Rastuke skozi 
center Iga, Iško loko, Mateno in 
Tomišelj do Podpeči, kjer so si naši 
lepotci oddahnili, mi pa tudi. Po 
krajšem postanku smo nadalje-
vali pot skozi Strahomer do Iške 

vasi in Iškega Vintgarja. Tam smo 
imeli krajši postanek, saj je bilo 
na naše presenečenje tam še vse 
zapuščeno, in tudi odziva, da bi 
nas kdo postregel, nismo doča-
kali. Škoda, tam nas zagotovo ne 
bo več. Pot nas je nato vodila 
do našega častnega člana Staneta 
Zdravje in njegove družine, kjer 
smo bili tako kot vedno lepo 
sprejeti ter obilno postreženi s 
čebulnim in koruznim kruhom ter 
odličnim pudingom. Zahvaliti se 
moramo Lenartu Orniku in Dragu 
Gabrijelčiču za odličen golaž, ki 
sta ga skuhala za nas. Zahvaliti se 
moramo tudi Nini Rupert za pivo, 

Samu Rupertu za borovničke na 
startu, gospod Lenart pa je pri-
speval tudi liker na cilju, da nas 
ne bi preveč zeblo. Vreme smo 
imeli sončno, vzdušje tudi, saj nas 
je spremljala naša harmonikarica 
Karmen, tako da dobre volje ni 
manjkalo. Na cilju nas je hotel pre-
gnati močan veter, toda v slogi je 
moč in zmaga je bila naša. Iskreno 
se zahvaljujemo vsem, ki ste nam 
omogočili že četrto srečanje sta-
rodobnih vozil občine Ig, in vsem 
novim članom, da so bili z nami. 
V veliko veselje nam je, da nas je 
čedalje več ter da skupaj ohranja-
mo tehniško in kulturno dedišči-

no naših krajev. 
Vabimo vas že na peto srečanje 

septembra, ki bo jubileju primer-
no s starodobnimi vozili sosednjih 
klubov, starimi brizgalnami naših 
gasilskih društev, še posebej pa 
bomo veseli gasilske brigade iz 
Ljubljane z njihovi starodobnimi 
vozili. 

Marko Hvale
Foto: Marko Hvale

Pohod od Rašice do Kureščka
Dan boja proti okupatorju smo 

obeležili z 12. tradicionalnim 
pohodom Rašica–Kurešček. Na 
sam praznik 27. aprila smo se v 
lepem jutru pri Domu borcev in 
mladine v Zapotoku zbrali člani 
društva, simpatizerji in večje šte-
vilo pohodnikov iz drugih krajev. 
Deležni smo bili lepe dobrodošli-
ce. Ob prijavi je vsak udeleženec 
dobil poleg tradicionalne lesene 
žlice še razglednice Zapotoka in 
Kureščka, potrjen evidenčni kar-
ton pohodnika in vodo kot popo-
tnico. Niso manjkale niti borovnič-
ke in šilce medenega.

Po pozdravnem nagovo-
ru predsednika društva Braca 
Vukosavljevića nas je naš član 

Martin Strle z modernim avto-
busom odpeljal do Trubarjeve 
domačije na Rašici. Ker nas je bilo 
več kot sto, je moral prevoz pono-
viti, čeprav je imel avtobus 56 
sedežev.

Od Trubarjeve domačije smo 
se podali na pot prek Malega 
Osolnika na Veliki Osolnik, kjer 
nas je dočakal in pozdravil 
gospod Tekavec, domačin in prvi 
predsednik občine Velike Lašče. 
Predstavil nam je zgodovino kraja 
in občine ter pokazal prečudovite 
razgledne točke, saj je naš pogled 
segel do Gorjancev, Snežnika, 
Kamniških Alp in Julijcev. Po 
tem premoru smo se podali prek 
Granjevice skozi čudovito zeleno 

panoramo do Brezja v Zapotoku, 
mimo Marijinega kamna na vrh 
Kureščka. Po krajšem predahu smo 
nadaljevali pot mimo Planinskega 
doma na Kureščku do spomeni-
kov padlim borcem mimo studen-
ca pitne vode in končno prispeli 
na cilj – Dom borcev in mladine 
v Zapotoku. Po prehojeni 15 kilo-
metrov dolgi poti smo bili veseli 
pogostitve, ki so nam jo pripravili 
naši člani. Nadoknadili smo vse 
izgubljene kalorije, ker hrane in 
pijače ni zmanjkalo. Veselo dru-
ženje ob izbrani glasbi Borisa 
Žagarja nam je pokvaril dežni 
naliv. Pohod smo končali z željo: 
Nasvidenje prihodnje leto! 

Milica Pavlič



Nagovor predsednika društva

Udeleženci pohoda            Foto: Jurij Kogej
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Društvo Odmev Mokrca 

Praznovanje dneva boja proti okupatorju in 1. maja 
V soboto, 30. aprila 2011, so 

se pohodniki zbrali pred trgovino 
na Golem in kljub slabi vremen-
ski napovedi začeli svoj pohod 
proti Mokrcu. Vodil jih je izkušeni 
vodnik Vinko. 

Na vrhu Mokrca sta pohodnike 
pričakala Vili in Drago, postregla 
s čajem in 'kratkim' napitkom 
za odrasle, vsi udeleženci pa so 
se lahko posladkali z dobrotami 
gospe Minke. Pot je udeležence 

pohoda (kar 19 jih je bilo) vodila v 
Petelinove doline. 

Petlinove doline so zasijale v 
vsej svoji lepoti, ko sta udeležence 
pohoda in tiste, ki so tja prispeli 
z avtomobili, razveselila sonce in 
odlično pripravljen kulturni pro-
gram društva Odmev Mokrca. 

Nastopala so naša že znana 
dekleta Ajda, Mojca in Lina, tudi 
Tončka Jeraj iz Iga je prispeva-
la recital. Govor je podal pred-

sednik društva Jože Vozny, nekaj 
članov partizanskega pevskega 
zbora pa je odpelo partizanske 
pesmi skupaj z vsemi udele-
ženci. Program je popestril tudi 
harmonikar Tone iz KD Mokrc.  

Po kulturnem programu smo 
organizatorji programa in pohoda 
vse udeležence postregli z gola-
žem in pijačo. Tudi tokrat smo 
se najprej nagledali, potem pa 
najedli vseh dobrot gospe Minke. 

Na tem mestu hvala za njen pri-
spevek. 

Zahvaljujemo se vsem nastopa-
jočim – Marku za dobro ozvočenje, 
Nataši za dober čaj, Ivanu za obse-
žen prispevek o zgodovini našega 
časa ter našim zvestim članom za 
vso organizacijsko pomoč. 

Se vidimo tudi drugo leto v še 
večjem številu! 

Organizacijski odbor   
društva Odmev Mokrca

Zahvala
neznanemu junaku, ki je bil tako pogumen in uspešen, da 

mu je pozno ponoči in v zelo slabem vremenu uspelo zakuriti 
pripravljen kres, ki ga je pripravila podkrimska mladina za kre-
sovanje, ki se pod Krimom pripravlja že desetletja. Pričakovali 
smo te tudi naslednji večer, saj so podnevi vaščani z Iga, 
Matene, Tomišlja, Iške vasi, Strahomerja in Vrbljena ponovno 
navozili material, pa te ni bilo.

Ker imam tudi jaz približno toliko pogu-
ma kot ti, se ti ne bom predstavil!



Druženje ob kresu Ostanki Kovačeve žage v Granjevici

d r u š t v a

w w w . o b c i n a - i g . s i

M O S T I Š Č A RG L A S I L O  O B Č I N E  I G  •  m a j  2 0 1 1

1 7

Zapotoški rekreacijsko-učni pohod 

Posebnost pohoda
Razmišljali smo, da moramo 

udeležencem pohoda poleg rekre-
acije ponuditi nekaj več. Ker se 
pohodi običajno dogajajo v nara-
vi, je bila to priložnost, da pred-
stavimo in opišemo nekatere dre-
vesne in rastlinske vrste ter druge 
naravne značilnosti in znamenito-
sti v našem kraju. Tako je nastala 
prava učna pot, zelo primerna za 
otroke in mladino. Priprave so se 
začele že prej, saj smo si morali 
drevesa in rastline najprej ogleda-
ti ter izbrati našemu kraju značil-
ne. Pri tem nam je pomagala Tina 
z Velikega Osolnika, po poklicu 
diplomirana gozdarka, ki se na 
te stvari dobro spozna. Pripravili 
smo predstavitev več kot 30 dre-
vesnih in rastlinskih vrst z opisom 
ter uporabo. Izdelali smo zloženko 
vseh označenih vrst z orisom in 
potekom poti, ki jo je vsak udele-
ženec pohoda tudi prejel.

Spoznavanje drevesnih in 
rastlinskih vrst v naravi

Običajno se lahko lepotam 
narave posvetimo, če smo v nara-

vi sami ali v manjši skupini. To so 
udeleženci lahko izbirali, saj smo 
za označitev poti poskrbeli z lično 
izdelanimi lesenimi smerokazi. 
Pot je potekala od RTC Zapotok 
čez zapotoške travnike do Četeža. 
Tu poteka lovska tromeja Lovske 
družine Mokrc, Lovske družine 
Škofljica in Lovske družine Turjak, 
na katero stičišče smo postavili 
količek z napisom. Prav tako tu 
poteka občinska meja dveh občin, 
Občine Ig in Občine Velike Lašče. 
Pot se je nato spustila po goz-
dni vlaki v dolino Granjevice, ob 
potoku Granjevščica nadaljevala 
do Lazov pod Velikim Osolnikom 
in prek Vodičnic končala v 
Zapotoku. Udeleženci so se lahko 
samo rekreirali, možnost pa so se 
imeli tudi poučiti. Poleg običajnih 
dreves, kot so bukev, lipa, breza, 
smreka, jelka in rdeči bor, so spo-
znali še beli gaber, evropski mace-
sen, gorski javor, pravi kostanj in 
mokovec. Mokovca jih mnogo ne 
pozna. To je drevo z jabolkasti-
mi plodovi, ki dozorijo avgusta 
ali septembra in so pomembna 
hrana za gozdne živali, predvsem 
za medveda. Vsebujejo veliko 

vitamina A in C. Užitni so pre-
sni, še boljši pa so predelani v 
marmelado, džem, kis ali vino. Na 
poti smo označili in opisali tudi 
bršljan, črni bezeg, divjo češnjo, 
drobnico, češmin in lesko, ki je 
najbolj uporabna za ročno izde-
lavo zobotrebcev, pa tudi brinja, 
šipka, borovnice, zimzelena in 
bodike, ki je v Sloveniji zaščite-
na vrsta, raste veliko v naših kra-
jih. Spolzelo smrekovo smolo po 
deblih in drevesna dupla, ki so 
raj za ptice in mravlje, so ude-
leženci lahko opazovali ob poti. 
Na koncu so nam povedali, da 
so se iz opisov mnogo naučili. Le 
dobrih 'punktov' za gobe nismo 
označili …

Kovačeva žaga v dolini 
Granjevice

Kovačevo žago v dolini 
Granjevice smo za udeležence 
še posebej označili in opisali, saj 
njeni ostanki pričajo – in tako so 
nam povedali tudi starejši ljudje 
–, da je bilo v tej dolini včasih 
življenje. V mlin so nosili in vozili 
les na žago vsi okoliški kmetje. Po 
pripovedovanjih so Podlogarjevi 
žago kupili leta 1889. Bila je v zelo 
slabem stanju. V naslednjih nekaj 
letih je lastnik dozidal hišo, mlin 
in stope. Žaga in mlin sta obra-
tovala do prve svetovne vojne, 
ko je bil lastnik mobiliziran v voj-
sko, otroci pa so bili še premajhni, 
da bi lahko nadaljevali delo. Po 
koncu prve svetovne vojne, leta 

1919, se je lastnik vrnil. Mlin in 
žaga sta nato obratovala še nekaj 
let, vendar je zaradi nestalne in 
premajhne količine vode za obra-
tovanje žage in mlina lastnik pre-
nehal delati. K ustavitvi žage in 
mlina so pripomogli tudi izredno 
visoki davki. Mlin in žaga sta se 
dokončno ustavila leta 1968, saj 
se je Podlogarjeva mama preselila 
v Velike Lašče. Okoli leta 1975 je 
žaga pogorela in od takrat dalje 
je zapuščena in prepuščena pro-
padanju. 

Konec ob kresu in plesu
Na poti pod šotorom smo glede 

na slabo vreme za udeležence 
poskrbeli tudi z naravnim sred-
stvom proti prehladu. Ob koncu 
smo si 'privezali dušo' z joto in 
čajem, dodobra pa smo se ogreli 
ob kresu in na plesu, ki sta sle-
dila. Udeležencem pohoda se je 
na kresovanje in rajanje pozno v 
moč ob zvokih harmonike priklju-
čila množica ljudi iz domačega in 
sosednjih krajev. Ta star ljudski 
običaj prav gotovo ne bo izumrl, 
vsaj v našem kraju ne, saj smo zanj 
tako kot prejšnja leta tudi letos 
dobro poskrbeli. 

Darja Mlakar,
Društvo Zapotok,

Sekcija za zdravo življenje
Foto: Darja Mlakar

Pohod na dan prvomajskega kresa, ki ga je Društvo Zapotok, 
Sekcija za zdravo življenje, organiziralo v soboto, 30. aprila 2011, ni 
bil samo rekreacijski in v počastitev praznika, ampak tudi poučnega 
značaja. Potekal je od Zapotoka do Četeža v dolino Granjevice, prek 
Vodičnic in nazaj v Zapotok. Kljub slabemu deževnemu vremenu se 
je na pot podalo več kot 40 udeležencev. Na približno 10 km dolgi 
poti je bilo možno spoznati približno 30 drevesnih in rastlinskih 
vrst ter drugih naravnih značilnosti našega kraja in okolice.



Kresovanje v Iški vasi
Tudi letos smo vaščani Iške vasi na produ pripravili kres in poskrbeli, 

da je ves odvečni leseni material po naših dvoriščih  pristal na kresu, ki 
je bil bogat. 

Vaščani, tako stari kot tisti najmlajši, so se na kresni večer začeli zbirati 
že zelo zgodaj. Ker imamo v našem društvu zelo aktivnega ´krompirjev-
ca´ Tomaža Jeraja, je vsem na kresovanju pripravil velikansko ponev oku-
snega  praženega krompirja. Ker je čas vedno izgovor, da se ne dobimo s 
sosedi, je bilo prijetno poklepetati z znanci, prijatelji, sosedi ... Srečanja, 
ki združujejo različne generacije, nas povezujejo, da se ustavimo in si 
vzamemo čas za vaščane. 

Hvala vsem vaščanom Iške vasi, našim gasilcem, ki ste pomagali, da je 
bil kres dovolj velik, in predvsem, da smo se počutili ob ognju varno.

Prvomajski pohod na Krim 
Letošnji prvomajski pohod na Krim so malce zasenčili oblaki, vendar 

je bila udeležba kljub temu številna. Vreme pa je ta dan kljub slabšim 
napovedim zdržalo. Priprave na pohod so potekale že nekaj tednov prej, 
saj ni nič prepuščeno naključju. 

V nedeljo, prvega maja, so se zjutraj začeli zbirati prvi pohodniki, ki so 
želeli osvojiti Krim. Tokratni pohod je bil obarvan tako kot v starih časih, 
saj je prvi nosil slovensko zastavo. Vodja pohoda Ivan Žagar, je poskrbel, 
da so vsi pohodniki po pravi poti dospeli do cilja, bilo jih je več kot 70.

Na parkirišču tik pod vrhom Krima je naše društvo skupaj z GD Iška 
vas pripravilo prijetno druženje ob okusnem golažu. Naš kuhar Mare 
Petrovčič je skupaj z Jožetom Intiharjem in pomočniki spet pripravil 
okusen golaž.

Hvala vsem, ki so poskrbeli, da je pohod uspel, in seveda tudi poho-
dnikom. Hvala tudi kuharju Maretu in Jožetu, ki je odstopil svoj prostor 
za pripravo okusne malice.

Vsakoletno druženje pohodnikov in tudi organizatorjev pohoda 
nas zbližuje, saj je to čas, ki si ga namenimo in skupaj tudi uživajmo. 
Preverite naslednje leto tudi vi, da je v naši družbi vedno luštno.

Andreja Zdravje,
TD Iška vas 

Turistični podmladek s svojimi butaricami 

Izvirna butarica gospe Stražiščar Pohodniki na vrhu Krima
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TD Iška vas pomladno aktivna
Izdelovanje butaric

V petek, 15. aprila, pred cvetno nedeljo smo se člani TD Iška vas, drugi 
vaščani, mladi in otroci zbrali pri prvi delavnici izdelovanja velikonočnih 
butaric. 

Osnove izdelave nam je prikazal Jože Zdravje, in sicer smo za izdelavo 
potrebovali tanke leskove šibe – 7 za eno butarico –, reso, brin, oljko ter 
gost lep bršljan z bunkicami. Šibe se najprej na spodnjem delu povežejo, 
preostalo pa se poveže na zgornjem delu (predvsem bršljan navežemo 
bolj na gosto zaradi lepšega videza), na koncu smo z vrvjo povezali še 
preostanek leskovih šib. Doma smo butaricam dodali še kakšno jabolko 
ali pomarančo.

Gospa Stražišar nam je prikazala drugačen način izdelave, in sicer je 
na leskove šibe posamezno povezala najprej reso, nato bršljanove liste 
vsakega posebej, nato spet reso in bršljanove liste. Tak način vzame 
več časa ter zahteva natančnost, vendar je butarico hitro in spretno 
izdelala.

Nekateri smo butarice izdelovali prvič, drugi že izkušeni in spretni so 
nam pri tem priskočili na pomoč, predvsem pa smo želeli ta običaj pri-
kazati in približati mladim ter otrokom. Drugo leto bodo naše butarice 
zagotovo še lepše in bogatejše. Z veseljem pa upamo, da bo delavnica 
postala tradicionalna in bomo lahko izdelavo prikazali še večjemu šte-
vilu udeležencev.

Marija Poljanec, 
TD Iška vas



Na Igu smo gostili Evelino Umek 

Razstava Zinke Srebrnak
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M L A D I  U S T V A R J A L C I

Evelina Umek na Govekarjevem večeru
Evelina Umek se je rodila v 

Trstu 23. marca 1939. Predstavila 
je svoje otroštvo, spomine na 
mamo, na vrt, na mandrijo* in 
okolico doma. Maturirala je na 
tržaškem klasičnem liceju in leta 
1963 diplomirala iz slavistike na 
Filozofski fakulteti v Ljubljani. Po 
diplomi je nekaj mesecev delala 
na televiziji, pozneje je bila novi-
narka pri reviji Tovariš. Po rojstvu 
otrok si je pridobila status svobo-
dne umetnice. Poučevala je slo-
venski jezik na osnovni šoli, nato 
je postala urednica, bila direkto-

rica založbe, nato urednica pri 
DZS. Pred upokojitvijo leta 1995 
je bila urednica in nato odgovor-
na urednica otroškega in mla-
dinskega programa na Televiziji 
Slovenija. Živi pri Svetem Ivanu v 
Trstu. Sodeluje pri otroških odda-
jah na Radiu Trst in piše za revijo 
Galeb. Na Govekarjevem veče-
ru je predstavila svojo vlogo pri 
rojstvu radovednega Tačka tako 
na televiziji kot v njenih knjigah. 
Zelo doživeto je predstavila raz-
mišljanje in življenje Slovencev v 
Trstu, njihovo razdeljenost, ki še 

kar traja. Nova država samostojna 
Slovenija je bila zanje pravi bla-
goslov, a so razlike med Slovenci 
v zamejstvu in nepovezanost z 
matično domovino ostale. Tiho 
poteka asimilacija, ki se je morda 
marsikdo ne zaveda, in počasi 
izginja slovenstvo za mejo med 
Italijo in Slovenijo, ki naj je ne bi 
bilo več. 

Napisala je več samostojnih 
del za otroke, z izobraževalno 
vsebino in vzgojnim poudarkom 
ter za odrasle (Mandrija in druge 
zgodbe, Frizerka in Hiša na Krasu). 
Knjiga Po sledeh fatamorgane je 
biografija Marice Nadlišek Bartol, 
ki je bila vse do poroke učitelji-
ca, publicistka, pisateljica (avto-
rica prvega tržaškega romana 
Fatamorgana, urednica), uredni-
ca prve slovenske ženske revije 
Slovenka, narodna buditeljica, 
zagovornica ženske emancipacije 
in nesrečno zaljubljena v pisate-
lja Janka Kersnika, s katerim si 
je do njegove prezgodnje smrti 
redno dopisovala. S tem delom je 
Evelina s tenkočutnostjo opozori-
la na pozabljeno umetnico, ki ni 
mogla zaživeti kot pisateljica, saj 
se to za žensko v tistem obdobju 
ni spodobilo. 

V družbi Eveline Umek smo 
zbrani doživeli prijeten večer, 

tudi obvezujoč v ljubezni do 
naše domovine. Spomnila nas je, 
da moramo ceniti državo, ki jo 
imamo, skrbeti zanjo in jo nego-
vati ter delati dobro. Tudi v svojih 
delih veliko pozornosti namenja 
identiteti, pripadnosti narodu, 
odnosu do družinskega izročila, 
zato je njen literarni prispevek 
bogat tudi s tega zornega kota. 

Alenka Jeraj
Foto: Tadeja Kavčič

*  Mandrija – v primorskem narečju 
pomeni kmetijo z gospodarskimi 
poslopji, obdano z zidom.

Delovni dan sedmošolk
30. 3. 2011 je bil zame daleč 

najbolj zapolnjen dan, kar se jih 
spomnim. Zbudila sem se ob 
šestih zjutraj. Že takoj sem se spo-
mnila, da gremo danes v živalski 
vrt. Oblekla sem se in umila, nato 
pa me je mami odpeljala v šolo. V 
jutranjem varstvu sem bila spet 
skoraj edina. Malo pred osmo uro 
so prišli sošolci in skupaj smo šli v 
matično učilnico. Tam smo bili do 
8.30, nato pa smo šli na avtobus. 
Prispeli smo v živalski vrt. Vodnica 
nas je najprej odpeljala v učilnico, 
kjer nam je pokazala tri živali, in 
sicer grlico, pajka in kačo. Grlica je 
bila albino žival, kar pomeni, da je 
bila čisto bela, oči pa je imela sko-
raj rdeče. Nato je gospa prinesla 
pajka ptičarja. Bil je črno-oranžen. 

Že tako ne maram pajkov, ko pa 
sem ga videla od blizu, me je vse 
veselje minilo. Vodnica ga je dala 
na tla, da bi videli, kako se premika. 
Sprva je le stal, nato pa se je obrnil 
ravno proti meni in se mi začel 
počasi približevati. Če bi prišel le 
še malo bliže, bi zbežala iz učil-
nice. Na srečo ga je vodnica prej 
odnesla in prinesla kačo. Mislim, 
da je bil nekakšen piton. Čeprav 
pitoni niso strupeni, se ga nisem 
upala dotakniti, kaj šele, da bi si 
ga dala za vrat, kot so to poskusili 
drugi. Potem smo šli po živalskem 
vrtu. Videli smo opice, tigra, zebre, 
žirafe, pava, orangutane, leva, slo-
nico, kamele in še kaj. Ko smo 
prišli nazaj, smo opazovali hra-
njenje in igranje morskega leva. 

Nato smo imeli 15 minut časa, da 
smo poiskali katerokoli žival in jo 
opisali. Z Marjano in Manco smo 
si izbrale zebro. Pozabile smo na 
uro in nismo videle, da so drugi 
že delali netopirnico. Nato smo se 
pridružile neki skupini in skupaj 
smo netopirnico dokončali. Ob 
12.00 smo se z Živo in Jakom zbra-
li pri vhodu v živalski vrt, saj smo 
morali počakati šolski kombi, da 
bi nas odpeljal na OŠ Brezovica, 
kjer smo imeli tekmovanje za sre-
brno Vegovo priznanje. No, jaz 
se nisem odrezala ravno dobro. 
Ko smo prišli na Ig, sem poklicala 
mami za prevoz. Povedala sem 
ji vse podrobnosti. Doma sem 
nekaj pojedla, pripravila zvezke 
za naslednji dan ter malo povadila 

harmoniko. Kmalu sva se z mami 
odpravili v glasbeno šolo. Prišli 
sva malo pozneje kot po navadi, 
a vseeno nisva zamudili. Potem 
smo z orkestrom začeli vaditi. Bilo 
je tako kot vedno, le da smo se 
tokrat bolj pogovarjali o oddaji 
Slovenija ima talent, saj še vedno 
nismo izvedeli, ali smo sprejeti v 
polfinale ali ne. Po vaji orkestra 
sem imela še vajo inštrumenta. 
Običajno komaj čakam, da bo 
vaje konec, tokrat pa se mi je po 
napornem dnevu to prav prileglo.

Bila sem sicer zelo utrujena, a 
vseeno mi je bil ta dan zelo všeč. 
Še sploh pa si bom zapomnila 
svjo soimenjakinjo Urško, opico iz 
živalskega vrta.

Urška Jakič, 7. a



S plesom in pesmijo smo pozdravili pomlad. Kdo je pravi zajček?

Utrinek s tekmovanja

k o t i č e k  z a  m l a d e
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Zajčki na kmetiji
V mesecu aprilu smo se posvetili živalim na kmetiji. Kar nekaj smo 

o njih že vedeli, vendar smo bili radovedni in hoteli izvedeti še več. 
Ogledali smo si veliko knjig o živalih, izdelovali plakate in podobno. Na 
obisk v vrtec so prišli trije mali zajčki, sami pa smo se peš odpravili v Iško 
Loko, kjer smo si ogledali kmetijo. Spoznali smo nekaj novega, hkrati pa 
preživeli lep in zanimiv dan.

Skupina Zajčki  

Priklicali smo pomlad ...  
… s pesmijo in plesom na prireditvi Pozdrav dogodkom in pomladi 

v Vrbljenah. Zbrali smo pogum in se predstavili vsem, ki so nas prišli 
poslušat in nam na koncu namenili bučen aplavz. 

Metuljčki in Želvice

Osnovne šole so se pomerile v zasajevanju gredic

Otroci so pokazali veliko znanja 
in ljubezni do narave in dela z 
rastlinami. V treh urah so s svo-
jimi idejami preoblekli 2 x 2 m 
velike gredice in tako oblikovali 
osem čudovitih modelnih vrtov. 
Komisija je častni naziv zmago-
valca in nagradni izlet v živalski 
vrt podelila učencem OŠ Preserje 
z mentorico Nevenko Debevec, 
saj so v svojo zanimivo zasaditev 
umestili le sadike, ki so jih vzgojili 
sami ali pa nabrali v naravi svojega 
doma ali bližnji okolici šole. V obli-
kovani gredici pa so pokazali tudi 
odlično poznavanje dobrih sosed-
skih odnosov med zelišči, okrasni-
mi rastlinami in zelenjavo. Pa še 
estetskemu kriteriju so zadostili, in 
ne le to, njihova gredica na mimo-
idoče vpliva tudi precej poučno.  
Lastne sadike so v očarljivi zeliščni 
gredici uporabili tudi varovanci 
CUDV Dolfke Boštjančič iz Drage 
z mentoricama Matejo Uršič in 
Marinko Grebenc. Dokazali so, da 

z veliko truda svojih vzgojiteljev 
in potrpežljivo držo lahko enako-
vredno sodelujejo pri vrtnarskih 
opravilih. Tretjeuvrščeni učenci iz 
OŠ Markovci z mentorico Sonjo 
Pavlenič pa so domiselno poka-
zali, kako lahko naravne pojave 
ustvarjalno uprizorimo tudi v vrtu. 
Z rastlinami in v naravi najdenimi 
materiali so upodobili čar štirih 
letnih časov. 

Tekmovanje je letos v okviru že 
enajstega dneva odprtih vrat pod-
prlo podjetje Unichem, ki je doma 
in po svetu uveljavljeno z bogatim 
programom za varstvo in nego 
rastlin Plantella in Bio Plantella 
ter linijo za zaščito doma pred 
mrčesom Effect. V Sloveniji pa si 
s poučnimi tekmovanji, predava-
nji in svetovanjem v okviru Kluba 
Gaia prizadeva razvijati ljubezen 
do narave pri vseh generacijah 
in združevati ljubitelje vrtnarjenja 
po vsej Sloveniji.

V okviru kulturnega dela leto-
šnjega Unichemovega dneva 
odprtih vrat se je s svojimi slikami 
na priložnostni razstavi z naslo-
vom Z naravo v srcu in slikah 
predstavil akademski slikar Marjan 
Zaletel Janč, sodelovali pa so tudi 
ljudski pevci KUD iz Ligojne Trlce 
in Folklorna skupina Cepci, ki so v 
oblačilih in s pričeskami pričarali  
pridih preteklosti. Plesali so otroci 

plesnih šol in tekmovalne navija-
ške ekipe žabice, nastopali pa so 
tudi kitaristi in harmonikarice pri-
znane glasbene šole z Vrhnike. Na 
dvorišču podjetja so potekale še 
predstavitve plesnih skupin otrok 
z vrhniških šol, vsi obiskovalci pa 
so bili postreženi z jubilejno bar-
jansko obaro in jedmi z žara.

Klub Gaia

Klub Gaia je ponovno organiziral Tekmovanje Moja cvetlična 
greda, kjer so svoje znanje vrtnarjenja pokazali učenci petih osnov-
nih šol, dveh varovalnih centrov ter skupina Gaiančkov, otrok 
zaposlenih pri soorganizatorju poučnega tekmovanja podjetju 
Unichem. 



Žabe so zaplavale.

Skupinska fotografija udeležencev
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Žabe se učijo plavati 
Mesec april je za nami in prav tako teden plavalnega tečaja v Dragi. 

Žabe smo ves teden pridno ubogale ter vadile zamahovanje z rokami 
in nogami. Plavale smo na vodi in pod vodo, se lovile, škropile ter se 
pri tem zelo zabavale. Ker nas je bilo toliko, smo hodile na tečaj s kar 
dvema kombijema. Zaradi tega se nam je pridružila Ažbetova babi nana 
Marjeta, ki nam je pomagala pri preoblačenju in sušenju dooooooool-
gih las naših deklet. Ni je motilo, da smo bile žabe glasne in včasih tudi 
zelo živahne. Hvala lepa za pomoč.

Žabe 

Ižanci v Londonu

Če naj bo Evropa naš prijazen 
dom, je nujno, da se ljudje v tem 
domu med seboj spoznamo in 
znamo sporazumevati, zato je 
prav, da EU pri takšnih projektih 
finančno pomaga. Za formalno-
sti prijave na razpis je uspešno 
poskrbela Alenka Jeraj, na tečaj 
pa se nas je prijavilo več kot 30 
tečajnikov, ki smo bili razdeljeni 
v dve skupini. Za izvedbo tečaja 
je poskrbela Vesna Mielitz, naša 
potrpežljiva in prijazna učiteljica. 
Takoj na začetku tečaja nam je za 
nagrado obljubila obisk Londona 
– če bomo pridni, seveda, in uspe-
šno končali tečaj. Na tečaju smo 
se najprej naučili osnov – kako 
se predstaviti in povedati, od kod 
smo, zaradi obljubljenega izleta 
v London pa tudi, kako naročiti 
hrano v restavraciji, kako vprašati 
za pot in prenočišče ter za vsak 
slučaj, kako opraviti s policistom 
in carinikom pri prečkanju meje. 
Potovanje sta organizirali Vesna in 
Alenka, izvedbo in vodenje pa je 
zavzeto in požrtvovalno prevzela 
Vesna. 

Na pot smo odrinili v četrtek, 7. 
aprila. Najprej smo se z avtobu-
som odpeljali do letališča v Trstu, 
od koder smo nato poleteli do 

letališča Stansted pri Londonu. 
Od letališča do Londona smo 
se odpeljali z avtobusom, nato 
pa še s podzemno železnico, ki 
jo Britanci pogovorno imenuje-
jo 'the tube' (cev), do Slovenske 
katoliške misije, ki jo vodi župnik 
Stanislav Cikanek in v kateri lahko 
prenoči do 15 gostov.

Naslednje jutro smo se s podze-
mno železnico odpeljali v center 
Londona, kjer smo dan začeli z 
obiskom Madame Tussaud, muze-
ja voščenih lutk, ki vključuje zbir-
ko voščenih figur znanih politikov, 
filmskih in televizijskih igralcev, 
rokovskih zvezdnikov in športni-
kov, britanske kraljeve družine ter 
drugih znanih osebnosti v naravni 
velikosti. Nekatere figure so nas 
navdušile s svojo podobnostjo 
originalu, druge pa razočarale, saj 
smo jih prepoznali šele, ko smo 
prebrali, koga predstavljajo. Po 
obisku muzeja smo nadaljeva-
li ogled Londona z zgornje plo-
ščadi znamenitega londonskega 
dvonadstropnega avtobusa dou-
bledeckerja, ki je bil še posebej 
prirejen za nas turiste, saj zgornja 
ploščad ni imela strehe, avtobus 
pa je imel progo speljano krožno 

V začetku aprila smo upokojeni ižanski tečajniki angleškega jezi-
ka končali 30-urni tečaj. Izvedbo tečaja je omogočil CDI Univerzum 
v okviru projekta vseživljenjskega učenja, ki ga spodbuja in sofi-
nancira Evropska unija, predvsem pa Točka vseživljenjskega učenja 
Društva Fran Govekar Ig, ki deluje na Igu. 

S V E T  O K O L I  N A S



V Ovalni pisarni z Obamo

Pred Buckinghamsko palačo

Naša vodnica Vesna
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mimo vseh večjih znamenitosti 
v Londonu, kot so Oxford Street, 
Piccadilly circus, Trafalgar Square, 
Westminster Abbey, Houses 
of Parliament, Big Ben, London 
Eye, St. Paul's Cathedral, London 
Bridge, Tower Bridge, The Tower 
of London in še mnogo drugih. 
V času našega obiska je bilo v 
Veliki Britaniji nenavadno sonč-
no in topleje kot v Sloveniji, kar 
se ne zgodi prav pogosto. Ogled 
znamenitosti, mimo katerih smo 
se peljali, je bil zato zelo prijeten, 
mnogo nas je dobilo lepo rjavo 
barvo. London se ponaša s šte-
vilnimi znamenitostmi, vendar za 
podrobnejši ogled vseh ni bilo 
časa, zato smo z avtobusa izsto-
pili pri Buckinghamski palači, ki je 
uradno domovanje britanske kra-
ljeve družine in kjer so že potekale 
priprave za bližajočo se poroko 
princa Williama. Buckinghamsko 
palačo obkrožajo tipični angle-
ški parki, ki so odprti za javnost, 
zato smo si v najslikovitejšem od 
njih, St. James's parku, privošči-
li krajši oddih in si, obkroženi z 
množico Londončanov vseh sta-
rosti, ki so poležavali na travi v 
parku, še sami privoščili martinč-
kanje na popoldanskem soncu. 
Po počitku smo se peš odpravili 
do glavnega londonskega trga 
Trafalgar Squara, kjer Londončani 
na digitalnem zaslonu že pono-
sno odštevajo čas (celo minute in 
sekunde) do bližajočih poletnih 
olimpijskih iger leta 2012. Po dol-
gem dnevu smo se okrepčali v 
angleškem pubu, kjer smo poleg 
različnih vrst piva poskusili še tra-
dicionalno britansko pijačo cider, 
neke vrste jabolčno vino, nato pa 
je bil že čas za odhod v london-
sko gledališko četrt West End, kjer 
smo si ogledali muzikal Chicago, 
po katerem so posneli tudi film. 
Muzikal govori o tem, kako posta-
ti zvezda – če ne gre drugače, 
prerešetaš nezvestega ljubimca s 
pištolo, najameš razvpitega advo-
kata in že si na naslovnicah vseh 
časopisov. 

V soboto smo si mesto ogle-
dali še z 'ribje' perspektive, in to 

dobesedno, saj smo se z ladjico 
popeljali po reki Temzi, ki teče 
skozi London. Izkrcali smo se pri 
trdnjavi Tower of London, kjer se 
je skupina razdelila na dva dela, 
saj so si nekateri želeli ogleda-
ti galerijo moderne umetnosti, 
drugi pa Tower, srednjeveški kra-
ljevi dvorec s temačnimi zgod-
bami in osebnostmi, ki so tam 
bodisi vladale bodisi predčasno 
in nasilno končale svoje življenje. 
Danes je trdnjava spremenjena v 
muzej, kjer so med drugim shra-
njene nekatere krone in druge 
dragocenosti angleških kraljev, 
tudi krona britanske kraljice 
Elizabete II. Najznamenitejši pre-
bivalci Londonskega Towerja pa 
so gotovo sedmerica krokarjev. 
Stara legenda pravi, da če bi kro-
karji kdajkoli zapustili graščino, 
bi britansko kraljestvo, skupaj s 
kraljem vred, vzel hudič, zato si 
lahko zamislite, kako so ti krokarji 
čaščeni in varovani. Britanci niso 
ničesar prepustili naključju in so 
zato že prvim krokarjem, da ti ne 
bi odleteli, pristrigli desno perut. 
Današnji krokarji pa se, zavedajoč 
se lastne pomembnosti, svobo-
dno in brez strahu sprehajajo med 
obiskovalci, zanje pa skrbi pose-
bej usposobljen skrbnik. 

Ker je Tower velik, krokarjev pa 
le sedem, smo naposled v gruči 
turistov le izsledili enega od zna-
menitih ptičev. Krokar je spuščal 
čudne predsmrtne zvoke, zvijal se 
je in stresal ter poskušal bruhati, 
a ni mogel. Pomislili smo, da je 
gotovo pogoltnil nekaj, kar se mu 
je zataknilo v grlu, in kazalo je, 
da ubogi ptici ni rešitve, britan-
sko kraljestvo s kraljico vred pa 
je v velikih težavah. Mi, ki živi-
mo na Ljubljanskem barju, ki je 
del območja Nature 2000, tega 
seveda nismo mogli mirno gle-
dati, zato smo na pticino trplje-
nje opozorili ravnodušnega stra-
žarja v bližini, ki nam je povsem 

mirno povedal, da krokarki ni nič 
hudega. Preprosto se baha pred 
nami in zbuja pozornost, zato bo 
odnehala, ko bomo odšli, morda 
pa ima v bližini tudi skrit kakšen 
košček hrane in se boji, da ji ga ne 
bi ukradli, zato nas želi z davlje-
njem in bruhanjem pregnati. Le 
kdo od nas bi namreč hotel gle-
dati nekoga, ki bruha?!? Seveda je 
po tem ptič za nas postal še bolj 
zanimiv, njegovo, pardon, njeno 
početje pa smo poskušali ujeti 
v objektiv fotoaparata. Krokarka 
nas je še nekaj časa zabavala in 
nam pozirala, nato pa je preso-
dila, da nam je poklonila dovolj 
časa, zato je prenehala s predsta-
vo in kraljevsko odkorakala vstran 
k naslednji gruči turistov, kjer je 
svojo predstavo ponovila.

Po obisku Towerja smo si privo-
ščili tipično angleško hitro kosi-
lo s krompirčkom in ocvrto ribo, 
fish and chips, nato pa smo se 
odpeljali do znamenite london-
ske nakupovalne četrti Camden 
Town, pisanega sveta ponudbe in 
ponudnikov, kjer prodajajo vse od 
starinskega pohištva in nakita do 
rabljenih oblačil in poceni hrane 
iz vsega sveta. Camden Town je 
tako mešanica različnih kultur in 
življenjskih slogov ter je videti kot 
nekakšen križanec med nakupo-
valnim centrom, živilsko tržnico, 
bolšjim trgom in bazarjem, kjer 
se cena izdelka nemalokrat dolo-
či šele po izdatnem barantanju. 
Po obisku Camden Towna smo 
za kontrast skočili še na Oxford 
Street, znamenito nakupovalno 
ulico, ki je s svojimi sodobnimi 
trgovinami popolnoma drugačen 
svet od Camden Towna in kjer 
najdeš stvari in oblačila znanih 
modnih znamk, ki so za naš žep in 

si jih za približno enako ceno lahko 
privoščiš tudi v Ljubljani, pa tudi 
stvari, ki jih v Ljubljani ni, vendar 
pa žal tudi niso vse za naš žep. Po 
nakupovalno obarvanem popol-
dnevu smo se vrnili do našega 
prenočišča, kjer smo se nekateri 
odločili za eksperiment z večerjo v 
indijski restavraciji. V nedeljo, 10. 
aprila, pa je po zgodnem bujenju 
sledila zahvala našemu gostitelju 
londonskemu župniku Stanislavu 
Cikaneku, nato pa odhod na leta-
lišče in let domov. 

V Londonu smo doživeli in vide-
li veliko zanimivega, predvsem pa 
smo tečajniki angleškega jezika 
dobili možnost, da osvojeno zna-
nje angleškega jezika uporabimo 
tudi v praksi. Čeprav Londončani 
govorijo za nas res čudno angle-
ščino, saj si jih moral tudi po več-
krat vprašati, da si razumel, kaj ti 
želijo povedati, pa smo se z njimi 
sporazumeli o vsem, kar smo 
potrebovali. Naša učiteljica Vesna 
nam je v Londonu pokazala, da 
je učenje angleščine lahko zelo 
zabavno, zato si tečajniki želimo, 
da bi svoje znanje poglabljali še 
naprej – na nadaljevalnem tečaju 
angleščine. 

Štefan Bunič

V imenu Društva Fran Govekar Ig se zahvaljujem Vesni Mielitz, 
ki je prevzela vodenje izleta, pred tem pa tečaja angleščine in 
teden za tednom pridno delila znanje s tečajniki, in gospodu 
Stanislavu Cikaneku za prijazen sprejem in gostoljubnost v 
Londonu. 

S tečajniki sem preživela nekaj prijetnih dni v Londonu in 
vesela sem, da smo tako pozitivno končali tečaj. Če bo dovolj 
tečajnikov, bomo jeseni tečaj nadaljevali.

Veseli me, da naša Točka vseživljenjskega učenja živi, da 
predlagate vedno nove aktivnosti in se jih tudi udeležujete. 
Tudi vnaprej bomo veseli vaših predlogov, čeprav je včasih že 
problem s termini in prostorom, ker se toliko dogaja. Je pa naše 
druženje pozitivno, prinaša nova poznanstva, nova znanja, ki jih 
delimo drug z drugim in nas bogatijo. Zato hvala vsem, ki pri 
tem sodelujete. 

Alenka Jeraj, predsednica DFG



Udeleženci testa hoje na 2 kilometra               Foto: Marija Š. Gašperšič
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Kdo bo letošnji prvi kosec in 
grabljica Ljubljanskega barja?

S propadom malih kmetij se 
nekoč prostrane ekstenzivno 
vzdrževane travniške  površine 
spreminjajo v intenzivno obde-
lana polja, ki se s kolobarjenjem 
v rotacijskem ciklusu s travno 
mešanico sicer vračajo, vendar 
nikoli več v obliki prvotnih habi-
tatov. Vedno več je tudi gradbe-
nih in drugih odpadnih nasipov. 
Za to, kar danes na barju še lahko 
občudujemo in nam zavida nara-
vovarstvena stroka Evrope, se 
lahko zahvalimo le našim pred-
nikom, ki so znali kljub težkim 
življenjskim pogojem najti rav-
notežje med naravo in potrebo 
po preživetju.  

Prav v ta namen in namen 
ohranjanja kulturne dediščine se 
vsako leto v drugi barjanski obči-
ni organizira kulturno-etnološko 
prireditev, v kateri ima osnovno 
vlogo prav Medobčinsko tekmo-

vanje koscev in grabljic za pokal 
Ljubljanskega barja.

Tekmovanje je razdeljeno na 
skupine in posameznike. Skupno 
se torej pomeri 98 tekmovalcev 
iz občin Borovnica, Brezovica, Ig, 
Ljubljane, Log-Dragomer, Škofljica 
in Vrhnika. Od leta 2006 dalje so 
prehodne pokale že prejeli kosci 
skupinsko iz občin Borovnica, 
Vrhnika, Log-Dragomer in 
Ljubljane, medtem ko so v tem 
obdobju zmagovale grabljice 
skupinsko iz občin Brezovica, Ig, 
Škofljica in Ljubljane.  Pri koscih 
posamezno je leta 2006 in 2007 
slavil Damjan Turšič iz Borovnice 
medtem ko je leta 2008 in 2009, 
zmagoval Boštjan Brajovič iz 
Log-Dragomerja. Prehodni pokal 
pri grabljicah posamezno pa 
je bil podeljen zmagovalkam v 
letu 2006 Nani Peršin iz občine 

Brezovica, v letu 2007 in 2008 Veri 
Oblak z Iga in v letu 2009 Lidiji 
Petkovšek iz Ljubljane.

V lanskem letu je prireditev 
zaradi neugodnih vremenskih 
razmer odpadla, zato vabimo vse, 
ki bi želeli ob širokem programu 
na enem mestu spoznati osnov-
ne kulturno-etnološke značilno-
sti sedmih barjanskih občin, da 
se udeležite prireditve, ki bo v 
vasi Vrbljene pri Igu 11. junija 
2011 ob 12 uri. Poleg tekmova-
nja, etnološke povorke in prikaza 
starih običajev bo tudi barjanska 
tržnica, predstavitev občin v glas-
benem programu in nadaljevanje 
prireditve v tradicionalno srečanje 

harmonikarjev v Vrbljenu. Letošnji 
gostitelj in soorganizator Občina 
Ig s častnim pokroviteljem župa-
nom Janezom Cimpermanom vas 
pričakuje. 

Prihodnje leto prevzema orga-
nizacijo občina Borovnica in v letu 
2013 občina Log-Dragomer. Tako 
bo prvi krog barjanskega dolgo-
ročnega ozaveščanja sklenjen in 
začeli bomo novega. Zahvaljujemo 
se vsem, ki so in bodo kakorkoli 
pripomogli k nemoteni izvedbi 
po vsebini bogatega in zahtevne-
ga projekta. 

Vabljeni! 
Jernej Korenčič, ZOLB,

Marica Zupan, Občina Ig

Močvirni barjanski travniki z obmejnimi jarki lahko nudijo edin-
stvene habitatne pogoje za obstoj in razvoj biotske raznovrstnosti, 
ki v evolucijski verigi pogojuje tudi življenje človeka. Ljubljansko 
barje naj bi bila torej 'pljuča' ter neokrnjeni rezervni vodni vir šir-
šega urbanega okolja. Vendar ugotavljamo, da je teh neokrnjenih 
barjanskih travnikov in čistih voda z značilno botaniko in živimi 
bitji vsako leto manj.

T U R I Z E M

Aerotek – delavnica za zdrav življenjski slog
Začelo se je zares! Projekt Za 

zdrav življenjski slog se je začel. V 
četrtek, 14. aprila 2011, ste se prvi 
udeleženci odzvali mojemu vabi-
lu in prišli na test hoje na 2 km. 
Zelo sem se razveselila, ko sem 

videla vašo zagnanost. Vsi, ki ste 
prišli, zaslužite posebno pohvalo, 
saj je bilo napovedano deževno 
popoldne, kar vas ni prestrašilo. 
Vreme je zdržalo, vi pa tudi! Nekaj 
vas je tam izvedelo, kaj se dogaja, 

pa ste se nam pridružili! Bilo je 
malo zanimivo in malo naporno, 
rezultati pa nam bodo služili za 
primerjavo, koliko bomo napre-
dovali v svoji zmogljivosti poleti. 
Namen testiranja je bil preizkusiti 
fizično zmogljivost vsakega posa-
meznika in s tem najti za vsakega 
zanj primerno naporno vadbo, 
ki mu bo pomagala k boljšemu 
počutju in zdravju.

Z majem smo začeli redno tre-
nirati dvakrat tedensko. Družimo 
se v torek in četrtek zvečer ob 18. 
uri. Vse, ki se še niste opogumi-
li, vabim, da se nam pridružite! 
Naj vas ne bo strah, vadba bo 
postopna in prilagojena zmoglji-
vosti vsakega posameznika ter 
primerna za vse starosti! Če bo 
treba, bom test hoje organizirala 
za nove kandidate še enkrat. Za 
vse informacije sem vam na voljo 

osebno ali po telefonu v Ordinaciji 
splošne medicine. 

Nadaljevali bomo tudi s preda-
vanji in posveti s strokovnjaki za 
zdrav življenjski slog. O pravilni 
prehrani, pravilnih odločitvah v 
življenju, pozitivnem mišljenju, 
primerni izbiri gibanja, kako se 
izogniti poškodbam pri rekreaciji, 
izbiri primerne športne opreme 
in drugem vam bodo predavali 
različni strokovnjaki. Tudi znani 
športniki in športni pedagogi so 
pripravljeni priti in predstaviti 
svoje izkušnje, z nekaterimi sem 
se že dogovarjala.

Tako je 20. maja v dvorani 
Centra Ig potekalo novo mesečno 
predavanje. Vabljeni, da se nam 
pridružite vsi, ki želite narediti 
nekaj dobrega zase!

Marija Štefančič  
Gašperšič, dr. med.
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Inco mednarodna konferenca 2011 

Predstavitev projekta 
V deželi koliščarjev

V letošnjem letu je Društvo Fran 
Govekar Ig s projektom V deželi 
koliščarjev prejelo mednarodno 
priznanje za najbolj inovativ-
no lokalno skupnost (InCoLom). 
Konferenca v državnem svetu 
21. aprila 2011 je bila namenjena 
predstavitvi nagrajenih projektov 
v treh kategorijah. V kategoriji 
primeri dobre prakse sta projekt 
V deželi koliščarjev predstavila 
Jožica Amadea Demšar in Dejan 
Veranič. Posebnost omenjenega 
projekta in hkrati razlog za pode-
litev priznanja je bil predvsem 
aktivno in produktivno združe-
vanje znanosti in prostovoljstva. 
Drugi argument je bil prispevek pri 
obujanju lokalne in državne iden-
titete prebivalstva s prostorom in 
časom, ki ga danes poznamo kot 
koliščarsko dobo in čaka letošnji 
vpis na seznam svetovne kulturne 
dediščine – UNESCO. Poleg naše-

ga projekta so bili predstavljeni 
tudi Trimo Leadership Alumni 
Club, Srce Slovenije, E-skills for 
all generations ter Innovation 
Journalism. Gradivo in posnetki 
predavanj bodo dostopni v nekaj 
tednih na spletnih straneh Inco 
Slovenija (www.incogibanje.si).

Poudariti je treba, da so to 
pomembno priznanje zaslužili vsi, 
ki so kakorkoli prispevali pri pro-
jektu kot sodelujoči ali kot obisko-
valci aktivnosti, zaradi katerih pro-
jekt poteka. V imenu Društva Fran 
Govekar Ig se vsem lepo zahva-
ljujem ter hkrati vabim k sodelo-
vanju vse zainteresirane člane in 
nečlane. Na voljo smo vsak dan 
v pisarni društva (Mladinski dom) 
nasproti Ižanske cerkve med 16. 
in 19. uro ter med vikendom med 
9. in 12. uro.

Dejan Veranič

Izšla pobarvanka o koliščarjih
V okviru projekta Leader – razvoj podeželja smo izdali po-
barvanko Koliščarji z Velikega jezera. Besedilo s predstavitvijo 
življenja koliščarjev je pripravil dr. Anton Velušček, za prevod v 
angleščino in španščino ter lektoriranje sta poskrbeli Marjeta 
Žebovec in Saša Pušnar, pobarvanko pa je z odličnimi ilustraci-
jami opremil član likovne skupine Društva Fran Govekar Ig in 
naš občan Zvonko Dobovšek. 
Za pomoč pri izdaji pobarvanke se zahvaljujemo podjetjem: 
MVA, d. o. o., Komunalne gradnje, d. d., Kožag, d. o. o.

Pobarvanka je primerno darilo za najmlajše, 
da jim približamo obdobje koliščarjev.
Za samo 4 eur jo lahko kupite tudi vi!

Vsak dan v 
Turistično informacijski pisarni

Društva Fran Govekar Ig, v Mladinskem domu,  
Troštova ulica 15.

• Pon.–pet.: od 16.00 do 19.00
• Sob., ned.: od 9.00 do 12.00

Še vedno je v Mladinskem domu na ogled kiparska 
razstava Kolesarska srečanja s koliščarji avtorja 

Aleksandra Arharja.

Vabljeni!
Društvo Fran Govekar Ig

D O B R O  J E  V E D E T I
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 9. aprila smo gostili strokovno 
ekskurzijo Jezerci na obrobju 
Ljubljanskega barja, ki jo je 
organiziral Zavod za preven-
tivno arheologijo. V sklopu 
ekskurzije so si obiskoval-
ci lahko ogledali razstavo o 
Jezercih na suhem, arheološko območje Sv. Lovrenca in se povzpe-
li na Sv. Ano, od koder je čudovit razgled na ravnice Ljubljanskega 
barja. Kot kažejo najnovejša arheološka dognanja, gre za starodav-
no kulturo, ki je na območju Ljubljanskega barja živela približno 
hkrati kot bolj znameniti koliščarji, le da so bili manj vezani na vodo 
in bolj na suho obrobje barjanskega jezera.

 

Krajinski park Ljubljansko barje_logo_cb.pdf   22.9.2010   13:15:59

 Mobilna razstava o Ljubljan-skem barju se je preselila v Krajinski 
park Kolpa, kjer so jo obiskovalci lahko občudovali med prvomaj-
skimi prazniki, na ogled pa bo do 25. 5. 2011. 

 

Krajinski park Ljubljansko barje_logo_cb.pdf   22.9.2010   13:15:59

 Pripravili smo programe nekaj turističnih izletov po KP Ljubljansko 
barje, ki jih bomo maja začeli tržiti. Gre za nekajurne vodene izlete 
po barju s poudarkom na trajnostnih oblikah mobilnosti (dostop 
peš ali s kolesom). Programi so predvsem namenjeni skupinam 
upokojencev, šolarjev in drugih že oblikovanih skupin. 

 

Krajinski park Ljubljansko barje_logo_cb.pdf   22.9.2010   13:15:59

 Svojo turistično ponudb dobro tržijo v Regijskem parku Škocjanske 
jame, kjer smo se udeležili odprtja prenovljenega dela poti v 
Škocjanskih jamah. Direktorica KP Ljubljansko barje Barbara 
Zupanc pa je bila na obisku pri ljubljanskem županu Zoranu 
Jankoviću, s katerim se je dogovorila za sodelovanje med parkom 
in Mestno občino Ljubljana.

V mesecu maju pa bomo poleg seje strokovnega sveta zavoda gostili 
še tri zelo pomembne dogodke, in sicer:

Projekt Vital Landscapes
se posveča varovanju srednjeevropske kulturne krajine s pod-

poro trajnostnemu razvoju regij in krajin ter z močnejšim pove-
zovanjem varstva narave z družbeno-ekonomskim razvojem.  
Glavni cilj projekta je razviti nove inovativne tehnike sodelovanja in 
prostorske vizualizacije ter tako prispevati k trajnostnemu razvoju edin-
stvenih kulturnih krajin srednjeevropskega prostora. 

Na konferenci 11. maja so bila v okviru mednarodne konference 
predstavljena nova orodja za trajnostni krajinski razvoj. Svoje goste iz 
partnerskih evropskih držav smo spoznali s parkom in jih popeljali na 
ogled Ljubljanskega barja.

 

Krajinski park Ljubljansko barje_logo_cb.pdf   22.9.2010   13:15:59

Krajinski park Ljubljansko barje aprila in maja
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Pohod
Tradicionalni že sedmi pohod 

po Ljubljanskem barju bo 21. 
maja. Pohod, ki ga Krajinski park 
Ljubljansko barje organizira sku-
paj s TD Barje, se bo predvidoma 
začel z uvodnim predavanjem o 
Ljubljanskem barju. Trasa poho-
da, dolgega dobrih 12 kilome-
trov, bo pohodnike popeljala od 
Notranjih Goric ob stari  in novi 
strugi Ljubljanice do  Kostanjevice 
in Malega Placa, pohod pa se bo 
končal  v Športnem parku Bevke, 
kjer se bodo pohodniki okrepča-
li z enolončnico. Med postanki 
bodo lokalni vodniki pohodnikom 
predstavljali  posebnosti in značil-
nosti Ljubljanskega barja. 

Tradicionalno srečanje ob 
dnevu parkov

23. maja 2011 bomo skupaj z 
Ministrstvom za okolje in prostor 
ob tradicionalnem vseslovenskem 
srečanju naravnih parkov poleg 
direktorjev parkov gostili tudi 
ministra za okolje in prostor, ki bo 
slavnostni govornik, za tem pa je 
predviden še ogled Ljubljanskega 
barja s kolesom.

Kot zanimivost naj omenimo 
še izid serije znamk Barjanskih 
rastlin, znamko z Vrhniškim pir-
hom in znamko kartuzijanskega 
samostana v Bistri. 

Krajinski park Ljubljansko barje

Nove tehnologije prihajajo na Ig

V eni izmed zadnjih številk 
Mostiščarja je vaše podjetje 
objavilo anketni list, s katerim 
želite zaznati interes občanov 
za priklop na širokopasovno 
telekomunikacijsko omrežje. 
Kakšen je bil odziv?

Odziv je presenetljivo dober, 
nad pričakovanji. Ker anketni listi 
še vedno prihajajo, je težko oce-
niti končno oz. realno številko. 
Na vsak način bomo v kratkem 

anketno akcijo ponovili, tokrat z 
neposredno pošto v nabiralnike, 
saj bi radi čim prej dobili kar se da 
relevantne informacije oziroma 
odziv trga. Načrtujemo ponovni 
sestanek s predstavniki občine, 
kjer bi naredili skupni plan začet-
ka izgradnje.

Lahko našim bralcem razloži-
te, kaj sploh je širokopasovno 
optično omrežje in kako poteka 
njegova izgradnja?

Uporabnikom želimo omogočiti 
hitro in vsestransko komunikacijo 
ter  neomejen, hiter in cenovno 
ugoden dostop do najsodobnej-
ših storitev informacijske družbe. 
Omrežje gradimo tako, da bodo 
optična vlakna od optičnega 
vozlišča (centrale) neposredno 
napeljana do vsakega uporabnika 
(FTTH). 

Rešitev bo tehnološko zanimi-
va za naslednjih 30 let in več. 
Zaradi svojih lastnosti optična 
vlakna omogočajo neomejene 
hitrosti pretoka podatkov prek 
omrežja do lokacije uporabnika. 
Neizbežno uporabo IP-tehnologij 
tako narekujejo vedno večje 

potrebe poslovnih okolij in drugih 
končnih uporabnikov, ki stremi-
jo k hitrejšemu pretoku spletnih, 
govornih ali videoinformacij. Vrsta 
fleksibilnih rešitev, ki jih te ponu-
jajo v vseh segmentih, bo pogo-
jevala tudi nižje cene tovrstnih 
storitev za uporabnike.

Za telekomunikacije sta upo-
rabnikom danes na voljo bakrena 
telefonska in koaksialna kabelska 
omrežja. Za uporabo najmoder-
nejših telekomunikacijskih rešitev 
prihodnosti pa sodobna informa-
cijska družba potrebuje bistveno 
zmogljivejše telekomunikacijsko 
omrežje, zato so le širokopasovna 
omrežja tista, ki bodo pospešila 
razvoj in evolucijo novega rodu 
omrežij ter pridobivanje novih 
uporabnikov.

Za povezavo do individualnih 
uporabnikov je treba vzpostavi-
ti ustrezne priključke na interno 
hišno napeljavo, ki se v stano-
vanjskih blokih in hišah običajno 
vzpostavi z eno samo omarico 
v kletnih ali pritličnih prostorih. 
Do posameznih stanovanj optič-
na povezava poteka prek hori-
zontalnih in vertikalnih vodov. 
Priključitev uporabnika se izvede 
ob njegovi odločitvi za uporabo 
storitev omrežja.

V čem je prednost izgradnje 
novega telekomunikacijskega 
omrežja pred že obstoječimi?

Varna in vsakomur dostopna 
optična širokopasovna omrežja 
omogočajo intenzivnejšo upora-
bo novih, po obsegu in vsebini 
bogatejših telekomunikacijskih 
storitev. Tako zagotavljajo prak-
tično neomejeno pasovno širino 
prenosa podatkov prek interneta 
(IP), pestro paleto storitev digi-
talne televizije (IPTV) ter fiksne in 

videotelefonije (VoIP) pa tudi šte-
vilne nove in zanimive prihajajoče 
multimedijske vsebine.

Kje v občini Ig še nameravate 
širiti vaše omrežje? 

Naše podjetje že nudi široko-
pasovne storitve digitalne in ana-
logne televizije, IP (telefonske sto-
ritve) in širokopasovni internet v 
naselju Zagorica na Igu ter v Iški 
in Iški vasi. Ker pa smo ugotovili, 
da obstaja interes za naše stori-
tve tudi v drugih krajih občine Ig, 
bi radi naredili logično tehnično 
oziroma teritorialno celoto in v 
sistem povezali tudi druge kraje: 
Tomišelj, Vrbljene, Kot, Strahomer, 
Matena, Iška loka itd.

Maja Zupančič

Podjetje Sistem TV se ukvarja z multimedijo in telekomunika-
cijami. V naši občini je prisotno kot ponudnik kabelske televizije, 
interneta in IP-telefonije v Iški vasi, Iški in zahodnem delu Iga. O 
njihovih načrtih in ponudbi smo se pozanimali pri direktorju druž-
be Roku Menceju.
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Obvestila kmetijsko svetovalne službe
Varstvo čebel

Uporaba mnogo FFS je še posebej problematična za čebele in druge 
koristne žuželke. Prav zaradi tega zakonodaja določa, da se sistemična 
FFS, ki so čebelam nevarna, v času cvetenja gojenih rastlin sploh ne 
smejo uporabljati. Katera so ta sredstva, je jasno razvidno iz etikete. 
Čebelam nevarna kontaktna sredstva pa se smejo v času cvetenja 
uporabljati le ponoči oziroma v času od dveh ur po sončnem zahodu 
do dveh ur pred sončnim vzhodom. V času tretiranja trajnih nasadov s 
čebelam nevarnimi sredstvi pa seveda ne smemo pozabiti na cvetočo 
podrast, ki mora biti skrbno odstranjena (pokošena ali zmulčena), ali pa 
moramo drugače preprečiti nanos FFS.

Uporaba fitofarmacevtskih sredstev (FFS)
Če je sredstvo nevarno za čebele, je na etiketi naveden naslednji opo-

zorilni stavek: Sredstvo je nevarno za čebele. 
Z letošnjim letom po spremembi predpisa, ki ureja 

opremljanje FFS z etiketo, se bo na etiketo poleg tega 
stavka pri čebelam nevarnih FFS dodal tudi naslednji 
grafični znak: 

Obvestilni stavek se glasi: Ne izpuščati/odlagati v okolje. Upoštevati 
posebna navodila/varnostni list.

Navodilo, kako ravnati v primeru sistemičnega sredstva: S sredstvom 
ne smemo tretirati v času cvetenja.

Uporabnik ne sme uporabiti sistemičnega sredstva, ki je nevarno 
čebelam, v času cvetenja gojenih rastlin. Kontaktno sredstvo, ki je 
nevarno čebelam, pa se sme v času cvetenja gojenih rastlin upora-
bljati le ponoči. Če uporabnik ne upošteva te omejitve, stori prekršek, 
za katerega je predvidena globa od 400 do 800 evrov za posameznike 
ter od 800 do 20.000 evrov za organizacije. Bistveno bolj pomembno 
pa je, da lahko z nepravilno uporabo povzroči umiranje čebel.

Dodatne zahteve pri sejanju tretirane koruze 

Ukrepi za zmanjševanje tveganja za čebele 
Tretiranje semena koruze se mora izvajati ob upoštevanju dobre prak-

se tretiranja. Pri tretiranju je obvezna uporaba dodatnega lepila. Seme 
mora biti kakovostno tretirano, da ne prihaja do prašenja delcev pri nje-
govi uporabi. Minimalni standard, ki ga mora dosegati tretirano seme, 
je lahko največ 2 g prahu/100 kg semena. Tretirano seme mora biti 
dodatno označeno skladno s spremembo Pravilnika o trženju semena 
žit in pogojev iz izjemnega dovoljenja. Uporaba tretiranega semena se 
izvaja skladno z dobro kmetijsko prakso setve in skladno z dopolnitvijo 
pravilnika o dolžnostih uporabnikov FFS.

Dopolnitev pravilnika o trženju semena žit z ukrepi za dodelovalce 
semen oz. semenarska podjetja, in sicer:
– na trgu sme biti le seme, ki ni nesprejemljivo tvegano za zdravje ljudi, 

živali in okolje ter je tretirano skladno s priporočili proizvajalca FFS,
– predpisane so določene obveznosti glede kakovosti tretiranega 

semena (uvedba standarda kakovosti tretiranega semena, obvezna 
uporaba lepila),

– predpisana je dodatna etiketa na semenskih vrečah z navedbo dolo-
čenih podatkov o FFS in opozorili glede načina setve oz. spoštovanja 
dobre kmetijske prakse ter uporabe zaščitnih rokavic in maske pri 
setvi tretiranega semena.

Dopolnitev pravilnika o dolžnostih uporabnikov FFS z obveznostmi za 
uporabnike tretiranega semena, in sicer:
– Pri rokovanju s tretiranim semenom v vrečah je treba ravnati tako, da 

se preprečijo mehanske poškodbe semena in embalaže ter odpada-
nje obloge s tretiranega semena.

– Pri polnjenju nasipnice sejalnice se iz vreče ne sme stresti prahu, ki je 
odpadel s tretiranega semena.

– Izpraznjene vreče in odpadli prah v vrečah je treba odstraniti skladno 
s predpisi, ki urejajo odpadke.

– Neporabljeno tretirano seme je treba do naslednje setve shraniti sku-
paj z etiketo v dobro zaprtih vrečah in ločeno od preostalega netreti-
ranega semena ali odstraniti skladno s predpisi, ki urejajo odpadke.

– Pred setvijo tretiranega semena je treba natančno prebrati obvestila 
na etiketi o osebni zaščiti, varovanju okolja in živali ter jih pri setvi 
dosledno upoštevati, za setev je treba uporabiti tehnično brezhibne 
sejalnice. 

– Setev tretiranega semena koruze, ki je tretirano s FFS, ki so označena 
kot čebelam nevarna, se sme s podtlačnimi pnevmatskimi sejalnicami 
izvajati le, če so opremljene z napravo, ki zmanjša odnašanje prašnih 
delcev v toku izstopajočega zraka v okolico. Podrobnejša navodila 
navedenih zahtev tako glede setve kot tudi ustreznih tipov sejalnic 
ter morebitnih prilagoditev bodo opisana v priročniku dobre prakse 
setve tretiranih semen, ki jih pripravlja kmetijska svetovalna služba v 
sodelovanju z drugimi strokovnjaki. 

– Uvedba metode za kontrolo kakovosti tretiranega semena. Nadzor 
nad kakovostjo tretiranega semena kot tudi izvajanjem dobre kmetij-
ske prakse pri setvi tretiranega semena.

Zatiranje ambrozije 
V Uradnem listu RS je bila 3. 8. 2010 objavljena Odredba o ukrepih 

za zatiranje škodljivih rastlin iz rodu Ambrosia spp. Ker so rastline iz rodu 
Ambrosia zelo škodljive za zdravje ljudi, s svojim cvetim pelodom 
povzročajo močne alergije oz. senene 
nahode pozno poleti, jih je treba uničiti 
pred cvetenjem. 

Pelinolistna ambrozija je rastlina, ki 
ima do 80 tisoč semen na leto. Semena 
kalijo sukcesivno in so kaljiva do 20 let. To 
pomeni, da bodo semena rastlin, ki bodo 
letos semenile, lahko kalila še leta 2030, 
zato je treba semenjenje preprečiti. 

Ker je v naravi trenutno največ ambro-
zije na nekmetijskih zemljiščih na obro-
bju cest in drugih javnih površin, vas 
prosimo, da ustrezno ukrepate in čim več 
rastlin populite – samo košnja namreč ni 
dovolj uspešna.

Urejanje dokumentacije na kmetijah
Z vedno večjimi zahtevami na osnovi zakonodaje in različnih pred-

pisov se prav tako kot po uradih tudi na slehernem kmetijskem gospo-
darstvu nabira vrsta dokumentov. V zimskem času, ko je na kmetijah 
nekoliko manj opravil na prostem, je čas, da se pregledno uredijo dopisi, 
vloge, računi in preostala dokumentacija, vezana na delo in življenje 
na kmetiji. Predlagam, da tam, kjer tega še niste uredili, zložite različne 
dokumente po posameznih letih. 

Najmanj za 5 let nazaj je treba shranjevati vse dokumente, vezane na 
zbirne subvencijske vloge. Urejanje dokumentacije je na veliki večini 
kmetij težava, s težavami pa se je treba spopasti in zimski čas je prime-
ren za tovrstna opravila.
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1. ZBIRNE (SUBVENCIJSKE) 
VLOGE 

•	 vloge
•	 zahtevki 
•	 pritožbe
•	 zapisniki
•	 odločbe

2. EVIDENCE
•	 KOP-evidence (delovna opravi-

la)
•	 razvoz organskih gnojil po 

posameznih GERK-ih

•	 seznam uporabe FFS priprav-
kov

•	 kolobar na njivskih površinah 
(od leta 2007 dalje)

•	 analize zemlje in gnojilni načrti
•	 evidenca kupljene krme 
•	 evidenca prodaje kmetijskih 

pridelkov

3. DOKUMENTACIJA O ŽIVALIH
•	 register živali (govedo, drobni-

ca, prašiči)
•	 potni listi

•	 knjiga o veterinarskih posegih 
in zdravljenju živali

4. DOHODNINA
•	 davčne napovedi 
•	 odločbe 
•	 potrdila o plačilu akontacij in 

davkov
•	 zapisi o prihodkih in odhodkih

5. OSTALO
•	 računi (prejeti in izdani, vezani 

na kmetijsko dejavnost)

•	 računi o nakupu osnovnih sred-
stev 

•	 zakupne pogodbe 
•	 pooblastila
•	 sklep o dedovanju 
•	 zemljiškoknjižni izpiski
•	 posestni listi, zavarovanje

Zlatko Krasnič,  
kmetijsko svetovalna služba

I Ž A N S K A  P A Ž A R N A

Tekmovanje v orientaciji

Orientacijski tek gasilske mladi-
ne je kombinacija teka po terenu 
z elementi orientacije, poznavanja 
gasilskih veščin in teoretičnega 
znanja. Ekipe so glede na starost 
tekmovalcev in spol razdeljene v 
šest kategorij. Ekipo sestavljajo 
trije tekmovalci in mentor. Ekipe 
mlajših pionirk in pionirjev mora-
jo preteči dvokilometrsko progo, 
na kateri so tri kontrolne točke. 
Starejše pionirke in starejši pio-
nirji tečejo na trikilometrski progi 
s petimi kontrolnimi točkami, 
mladinke in mladinci imajo pet-
kilometrsko progo s petimi kon-

trolnimi točkami. Kontrolne točke 
morajo ekipe obvezno poiskati. 
Na njih izvajajo vaje (vezanje voz-
lov in navezava orodja, prenos 
vode, hitro zvijanje cevi, spajanje 
cevi na trojak) ali rešujejo teste 
iz poznavanja topografskih zna-
kov in gašenja požarov v naravi. 
Pionirske ekipe pred startom teka 
izvedejo vajo z vedrovko, mladin-
ske pa morajo pripraviti orodje za 
motorno brizgalno.

Tekmovalne proge so poteka-
le po gozdnih cestah in vlakah 
nad Tomišljem, Podkrajem in 

Vrbljenami. Start pionirskih prog 
je bil pri cerkvi v Tomišlju, start 
mladinske proge je bil pri cerkvi 
v Podkraju, cilj vseh prog pa je bil 
pri cerkvi v Tomišlju. Proge so bile 
zahtevne, saj so se morali tekmo-
valci na nekaterih odsekih strmo 
vzpenjati v hrib in premagati več 
kot 150 metrov višinske razlike. 
Kljub temu je najhitrejša ekipa 
premagala dvokilometrsko progo 
v dobrih 20 minutah, trikilometr-
sko v 25 minutah in petkilometr-
sko v uri in 20 minutah. Rezultati 
tekmovanja in fotografije s tek-
movanja so objavljeni na spletni 
strani www.pgdtomiselj.si.

V organizacijo takšnega tekmo-
vanja je vloženega veliko truda. 
Priprave so se začele že v začet-
ku januarja s trasiranjem tekmo-
valnih prog. Sledila je priprava 
razpisa tekmovanja. Pred tekmo-
vanjem je treba pripraviti priredi-

tveni prostor, kontrolne točke na 
terenu, parkirišča za udeležence 
in časovni razpored tekmovalnih 
ekip. Vsaka ekipa ima točno dolo-
čen čas prijave za tekmovanje in 
čas starta teka. Na samem tekmo-
vanju je treba zagotoviti merje-
nje časa, poskrbeti za nemoteno 
delo sodnikov in ekipe, ki obde-
luje rezultate, prehrano udeležen- 
cev … Zagotoviti je treba tudi 
ekipo prve pomoči. V PGD 
Tomišelj imamo veliko gasilcev 
usposobljenih za strokovno nude-
nje prve pomoči, manjka pa nam 
še nekaj opreme. K sreči na vseh 
treh tekmovanjih, ki smo jih orga-
nizirali do zdaj, razen nekaj zvinov 
in odrgnin nismo imeli primerov 
hujših poškodb.

Andrej Kuralt,
PGD Tomišelj

Foto: Bojan Kraševec

V soboto, 16. aprila, je v Tomišlju potekalo tekmovanje gasilske 
mladine v orientacijskem teku. Tekmovanje je v sodelovanju z 
mladinskimi komisijami gasilskih zvez Ig, Škofljica in Velike Lašče 
organiziralo prostovoljno gasilsko društvo Tomišelj. V Tomišlju 
smo že tretjič gostili tovrstno tekmovanje. V lepem vremenu se je 
tekmovanja udeležilo 84 ekip iz vseh treh gasilskih zvez. Iz GZ Ig se 
je tekmovanja udeležilo 27 ekip.



Vrana se hitro prilagodi vsaki spremembi.

Siva vrana (Corvus cornix)

Štorklja Čaplja
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Z njimi si delimo zemljo in nebo

Čeprav lovci nismo ornitolo-
gi, ptice dobro poznamo. Ne le 
tistih, ki so nam lovcem z vidi-
ka lovsko gojitvenih usmeritev 
zanimive, temveč tudi številne 
druge vrste. Večje pozornosti so 
prav gotovo deležne avtohtone 
ptice, tiste ptice, ki prezimujejo 
v naših krajih, in seveda tiste, ki 
so v nevarnosti zaradi prišlekov. 
Narava sama sicer najbolje urav-
nava ekosisteme, vendar je za to 
potreben čas.

V tem članku bi rad navedel 
tudi nekaj osebnih razmišljanj. 
Zadnja leta (tako kot večina vas 
bralk in bralcev Mostiščarja) opa-
žam prisotnost štorkelj. To elegan-
tno ptico (simbol rodnosti) je lepo 
opazovati, kako ponosno koraka 
po našem barju in okolici. S svojo 
prisotnostjo kar nekako poživi 
okolico in daje občutek gracio-
znosti, elegance in umirjenosti. 
Ne smemo pa pozabiti, da ima 
izreden apetit. V njenem kljunu 
izgine praktično skoraj vse, kar 
leze in gre. Od najrazličnejših dvo-
živk, kač, rib pa vse do glodavcev 
in manjših sesalcev. Včasih si ob 
večernem sprehodu ob Ižici ali 
draških bajerjih lahko prisluhnil 
žabji svatbi, danes pa regljanja 
skoraj ne slišiš več.

Tudi ko človek opazuje belo ali 
sivo čapljo, si ne more kaj, da ne 
bi užival v sliki, ki jo vidi. Kot ele-
gantne princeske negibno stojijo 
na dolgih nogah in nepremično 
zrejo v vodo. Zdi se, kot da se je 
čas ustavil. Potem pa kot puščico 
stegnejo vrat in že je v kljunu riba. 
Narava pač tako deluje, nekdo je 
plen, nekdo plenilec. Seveda ni 
nikakršnega problema, če je teh 
ptic malo, a v idealnih pogojih se 
jate hitro povečajo. Na območjih, 
kjer se čapljam pridružijo še kor-
morani, pa potoki in druga vodna 
zajetja kmalu ostanejo brez ribje-
ga življa.

Še ena ptica je pritegnila kar 
nekaj mojih opažanj, in sicer siva 
vrana. 

Siva vrana (Corvus cornix) spada 
v družino vranov in je sinantrop-
na vrsta, kar pomeni, da pogosto 
izkorišča človekovo prisotnost za 
gnezditev in iskanje hrane, zara-
di česar jo pogosto najdemo v 
naseljih ali njihovi bližini. Je lahko 
prepoznavna po dvobarvnem, 
črno-sivem perju po telesu. Rep, 
krila, glava in grlo so bleščeče črni, 
črna obarvanost grla se nadaljuje 
do prsi, kjer se konča z nerav-
nim robom. Trup je pepelnato siv 
z nekoliko temnejšimi črtami, ki 
dajejo rahlo progast videz. Čez 

krila meri od 84 cm do enega 
metra, dolga pa je od 44 do 51 
cm. Oglaša se z glasnim, raska-
vim 'kra'. Ob prepiranju spuščajo 
sive vrane tudi daljši grlen zvok. 
Je vsejedi mrhovinar, pri iskanju 
hrane s pridom uporablja svojo 
visoko inteligenco. S tal pobira 
oreške, školjke ali rakovice in jih 
spušča z velike višine na trdo pod-
lago, da se razbijejo. Poleg tega 
tudi krade jajca in mladiče drugih 
ptic. V mestih vrano pogosto zalo-
timo pri odpiranju vreč za smeti 
in podobno. 

Gnezdi od februarja do srede 
junija, odvisno od podnebja – 
severneje v območju razširjenosti 
je gnezditev poznejša. Največkrat 
zgradi veliko gnezdo visoko v kro-
šnji drevesa, kjer samica izleže tri 
do šest modrikastih jajc z rjavimi 
pegami. Mladiči se izvalijo po 18 
do 19 dneh, v času valjenja skrbi 
za hrano samec. Vranini narav-
ni sovražniki so predvsem kuna, 
sokol selec in kragulj, najbolj pa 
se boji Velike uharice.

V zadnjem času se je populacija 
vran močno povečala. K temu je 
pripomogla vrana sama, saj se 
nenehno prilagaja na človeške 
spremembe in jih s pridom izko-
rišča. Začele so se povečevati tudi 

škode na poljskih pridelkih, zlasti 
na koruzi in vrtninah. Velika je 
škoda tudi na silažnih balah. Za 
ovojem plastike je namreč veliko 
žuželk in drugega mrčesa, zato 
vrana s svojim ostrim kljunom 
prebada plastiko, seno pa posle-
dično splesni in zgnije. 

Kot sem omenil na začetku, gre 
za dejstva in osebna razmišljanja. 
Niti najmanjšega namena nimam 
očrniti katerekoli vrste ali tarnati 
za izgubami ali povzročenimi ško-
dami. Dejstvo pa je, da na neka-
tere ptice gledam z drugačnimi 
očmi  kot na druge. Logično, saj 
imajo vsake oči svojega malarja 
– kajne?

Jani Šivc

NA KRATKO 
 

V petek, 22., in soboto, 23. marca, smo člani LD Ig opravili preizkus lovskega orožja pri lovski koči na Krimu. Namen vsakoletnega preiz-
kusa je ugotovitev lovčevih strelskih sposobnosti in tehnične brezhibnosti orožja. Po Zakonu o lovu je to obveza vsakega lovca, če želi v 
tekočem letu uporabljati lovsko orožje.

Tretji termin preizkusa lovskega orožja je sobota, 7. maj.

Nešteto vrst živi na našem planetu – od čisto majhnih do tako 
velikih, da praktično ne morejo več leteti. Od nevarnih roparic do 
pevk nežnega žgolenja. Vse to so naše ptice.



Lobanja psa iz kolišča Hočevarica

Naravovarstveniki pod okriljem  
PD Krim očistili poti na Krim

Vabilo
Naravovarstveni odsek PD Krim 

vabi v soboto, 28. maja 2011, vse 
ljubitelje rastlin in svežega zraka na 
pohod po gozdni učni poti s pou-
darkom na spoznavanju zanimivih 
drevesnih, grmovnih in zeliščnih 
rastlinskih vrst na območju Iga.

Zbor udeležencev bo ob 9. uri na 
začetku gozdne učne poti v Dragi 

(lovski dom).
Pohod bo voden s strani Zavoda za 
gozdove, krajevna enota Škofljica, 

vodil pa ga bo Milan Podlogar in bo 
trajal približno dve uri. Če bo dež, 

pohod odpade!

Vljudno vabljeni!
Naravovarstveni odsek PD Krim

V soboto, 16. aprila 2011, je 
naravovarstveni odsek v sodelo-
vanju z markacijskim in vodni-
škim odsekom Planinskega dru-
štva Krim, organiziral čistilno akci-

jo z naslovom Očistimo poti na 
Krim. Po predhodnem dogovoru 
z 'vremensko upravo', kjer smo za 
ta dan naročili lepo vreme, se nas 
je v Strahomerju pri mostu zbra-
lo osem. Kljub majhnemu številu 
udeležencev smo načrt izpolnili 
stoodstotno. Očistili smo vse poti, 
ki vodijo na Krim, markacisti pa so 
jih temeljito pregledali. Na poti 
smo bili prijetno presenečeni nad 
količino smeti, ki je bila zelo majh-
na. Te so se v večji meri pojavile 
na vrhu, ki pa že spada pod okril-
je Planinskega društva Preserje. 
Na meje se nismo ozirali in kot 

pravi ljubitelji čiste narave opra-
vili svoje poslanstvo tega dne. Po 
končanem delu so nas z zasluženo 
malico pogostili oskrbniki koče 
na Krimu, za kar se jim najlep-
še zahvaljujemo. Hvala vodniku 
Janku, ki nas je vse varno pripeljal 
na vrh in z njega. Največja zahvala 
pa gre vsem udeležencem, ki so 
s svojo prisotnostjo in delom še 
enkrat pokazali, da zavest o čisti 
naravi še živi!

Simonca Zorko, 
načelnica NO PD Krim

Planinci očistili poti na Krim

z g o d o v i n a  n a š i h  k r a j e v
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Barje, ali te poznam? 

O koliščarskih psih na Ljubljanskem barju 

Udomačitev psa je potrjena 
za čas pred 15 tisoč leti, ko je 
moderni človek nasledil nean-
dertalca in je bil zadnji višek 
ledene dobe že mimo. Kljub 
temu najdbe psa iz Belgije, Švice 
in Bližnjega vzhoda kažejo na 
morebitno zgodnejšo udoma-
čitev  30 tisoč let pred sedanjo-
stjo, kar pa še ni povsem doka-
zano. Psi iz Slovenije in Barja so 
mnogo mlajši. Iz volka so udo-
mačili psa mezolitski nomadi, 
ki so imeli eno od svojih sezon-
skih bivališč tudi na Bregu pri 
Škofljici pred osem do sedem 
tisoč leti. Vloga psa v prazgo-
dovini delno odstopa od dana-
šnje evropejske. Urezi na pasjih 

kosteh in razbite kosti kažejo, 
da je pes ob času krize služil 
tudi kot vir mesa. Kljub temu 
so po evropskih jamah ohranje-
ne številne risbe prazgodovin-
skega človeka, ki lovi skupaj s 
psom. O udomačeni živali lahko 
arheozoologi govorijo na pod-
lagi sprememb kosti. Posebej 
izpovedne so lobanjske in dolge 
kosti (kosti okončin). Glavne raz-
like med lobanjama psa in volka 
so, da ima volk daljši gobec in 
spodnjo čeljust ter bolj izraže-
na lobanjska narastišča mišic, 
medtem ko je pri psu gobec bolj 
potlačen. Te osnove razlike velja-
jo kljub precejšnji razliki med 
volkovi, saj obstaja 22 vrst volka 

različnih velikosti. Nadgradnja 
metode poprejšnjih raziskav je 
obrodila sadove. Upoštevana je 
bila spolna in starostna struktu-
ra, različen geografski prostor, 
razlike v naravnem okolju in raz-
lična časovna obdobja. 

Izkazalo se je, da je variabil-
nost v velikostih in oblikah psov 
precej večja, kot je bilo mišljeno 
prej, kar se kaže tudi v časov-
ni dimenziji. V 3. tisočletju pr. 
n. št. so psi bolj raznovrstni in 
kažejo večji odmik od volkov 
kot tisočletje poprej. Razlog za 
pestrost psov je bil zelo verjetno 

človek, ki je načrtno omejeval 
razplod in nudil različno oskr-
bo, saj so pri boljših življenjskih 
pogojih osebki večji in obratno. 
Na podlagi rezultatov je možno 
sklepati tudi o socialni in funkci-
onalni razslojenosti koliščarjev, 
pri čemer so si nekateri lahko 
privoščili ljubljenčke v velikosti 
čivave, drugi pa so potrebovali 
pse pri opravilih.

Dejan Veranič
Foto: arhiv Iza ZRC SAZU

Predavanje Barje, ali te poznam, je imel obiskovalcem pre-
davanj že dobro znani arheozoolog dr. Borut Toškan z Inštituta 
za arheologijo ZRC SAZU. 24. marca 2011 nam je v Mladinskem 
domu na Igu predstavil rezultate svoje študije kosti psov z 
Ljubljanskega barja. V študiji se je spraševal, ali so bakrenodob-
ni psi le slepi potniki pri takratnih ljudeh ali so bili del družbe 
in kaj je možno sklepati iz danih rezultatov. Starejše raziskave 
nakazujejo, da je bil Dežmanov pes povprečen in da človek ni 
posegal v selekcijo. Kar pomeni, da je imel plečno višino 35 cm, 
barve dlake, oblike uhljev in repa pa ni mogoče ugotoviti. Od 
najstarejših raziskav se je našlo precej kosti psov – ali nam lahko 
te povedo drugačno zgodbo?



Ekipi mini rokometa in mlajših dečkov na Karlovem mostu v Pragi Veselje mini rokometašev in mlajših dečkov ob uvrstitvi v finale
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Rokomet

RK Mokerc Ig tudi iz Prage z vrhunskimi dosežki 

Po dolgotrajni vožnji z nekaj 
postanki smo v četrtek zjutraj 
ob pol desetih prispeli v Prago. 
Po nastanitvi v hotelu in kosilu 
smo si ogledali nekaj znameni-
tosti Prage. Po ogledu Karlovega 
mostu smo se utrujeni predvsem 
od nočnega potovanja vrnili v 
hotel na večerjo.

V petek se je s prvimi tekma-
mi začelo tudi tekmovanje. Ker 
smo bili na turnirju s tremi ekipa-
mi, kadeti, mlajšimi dečki in mini 
rokometaši, je to pomenilo, da 
bomo imeli tekme na različnih 
prizoriščih, torej vsak na svojem 
koncu Prage. Le zadnji dan, ko 
so v vseh kategorijah potekale 
finalne tekme, so bile te na istem 
prizorišču v Podvinný Mlýn. Vse 
tekme na turnirju so trajale dva-
krat po 15 minut.

Kadeti so prvi dan predtekmo-
vanja igrali v dvorani Ruzyně TJ, 
kjer so izgubili s poljsko ekipo 
UKS Conrad Gdańsk, premagali 
pa češko Fatra Slavia Napajedla 
in nemški TG Hofen. V soboto so 
igrali v dvorani Zelený Pruh in naj-
prej igrali neodločeno z danskim 
Ballerup HC, nato pa izgubili s 
češko ekipo Lokomotiva Louny. S 
3. mestom v skupini so se uvrstili 
v nadaljevalno skupino, iz katere 

se je v izločilne boje uvrstila le 
prvouvrščena ekipa. Nastopili so 
še v tretji dvorani Děkanka, tu 
pa so najprej odigrali proti slova-
škem Slavoj Trebišov, proti kate-
rim bi lahko z nekaj več športne 
sreče tudi zmagali, a žal ni šlo. 
Drugo tekmo nadaljevanja so 
sicer visoko izgubili proti danski 
ekipi Frederiksberg IF, kar pa na 
koncu niti ni bilo tako slabo, saj 
je bila ravno ta ekipa v kategoriji 
kadetov tudi končni zmagovalec. 
RK Mokerc Ig je tako med 70 eki-
pami v kategoriji kadetov osvojili 
končno 23. do 33. mesto, s tem pa 
smo bili zelo zadovoljni.

Mini rokometaši so vse tekme 
odigrali v športnem kompleksu 
Branik, kjer so bila štiri igrišča. Ker 
so organizatorji letos prvič dodali 
še najmanjšo kategorijo, je bilo 
razumljivo tudi manjše število 
udeležencev kot v preostalih kate-
gorijah. Zato je veljal sistem vsak z 
vsakim, poleg naše ekipe je bilo 
še šest čeških in ena iz Moldavije. 
Prvi in drugi dan so naši najmlajši 
premagali češke SK Velká Bystřice, 
Dukla Praha, TJ JM Chodov in 
HCB OKD Karviná. Tekma z ekipo 
Karviná je bila najtežja in hkrati 
odločilna za 1. mesto, z veliko bor-
benostjo pa so jo naši igralci dobi-

li z 9 : 6. Za nedeljo so nam ostale 
še tri tekme, dve proti češkim STM 
Olomouc in TJ Náchod ter še proti 
moldavskemu HC Olimpus 85. 
Čehe so premagali zelo prepri-
čljivo, z Moldavci pa so morali zai-
grati kar resno, da so začetni zao-
stanek z 1 : 5 spremenili v zmago 
17 : 7. S tem so potrdili končno 1. 
mesto, v ponedeljek na finalu pa 
so imeli le še ekshibicijsko tekmo 
proti zmagovalni ekipi deklet HC 
Háje Praha.

Mlajši dečki so v petek in 
soboto v predtekmovanju igrali 
v Chodovu, kjer so po vrsti pre-
magali švedski IK Sävehof I, češki 
STM Olomouc, belgijski Apolloon 
Kortrijk in še dve češki ekipi, HK 
Lovosice ter Sokol Ostrava. Zaradi 
1. mesta v skupini so v nedeljo 
v nadaljevalni skupini še naprej 
igrali v Chodovu, kjer so suvereno 
premagali še švedski IK Sävehof 
IV, ki je bil v Pragi kar s štirimi 
ekipami v tej kategoriji, in nemški 
HSG Mannheim (na tej tekmi smo 
jih že bodrili tudi mini rokometaši) 
ter se uvrstili v četrtfinale, ki je bilo 
na vrsti že po uri in pol. Tu so nale-
teli na zelo močno nemško ekipo 
SG Spandau Füchse Berlin, vendar 
so z zelo hitro in dopadljivo igro z 
20 : 15 padli tudi Nemci. Zvečer ob 
20. uri jih je po uri počitka čakala 
še četrta tekma ta dan, polfinale. 
Kot navijači so se nam pridružili še 
naši kadeti, ki so že končali tekmo-
vanje. V polfinalu proti češkemu 
Sokol Velké Meziříčí so naši mlajši 
dečki zmagali zelo prepričljivo z 
19 : 9. Takoj po tekmi smo odšli v 
hotel, pripravili prtljago in šli spat, 
saj smo morali v ponedeljek zgo-
daj vstati, kajti finalne tekme so 

se začele že zgodaj 
zjutraj.

V finalu so Mlajši 
dečki igrali proti 
trikratnemu hrvaš-
kemu prvaku RŠ 
Karlovac. Ko je bilo po rednem 
delu neodločeno 14 : 14, so naši 
fantje žal izgubili po kazenskih 
strelih. Kljub temu smo bili zelo 
zadovoljni, saj je v tej kategoriji 
nastopilo 50 ekip in končno 2. 
mesto je zares vrhunski rezultat. 
Naša ekipa je dobila še eno pri-
znanje, saj je bil za najboljšega 
igralca razglašen Luka Ambrož.

Posebnost finalnih tekem je 
bila tudi to, da so vse tekme v 
živo prenašali po internetu, vsem 
finalnim udeležencem pa so zai-
grali tudi himno. Tako smo v čast 
mlajših dečkov in mini rokome-
tašev kar dvakrat slišali slovensko 
Zdravljico.

Na poti domov smo se na 
Dunaju ustavili še v zabaviščnem 
parku Prater, kjer so se vsi igralci 
po uspešno odigranem turnirju 
lahko tudi malo sprostili. Domov 
smo se vrnili v torek, 26. 4., ob 
4h zjutraj. Za nas vse je končno 
nastopil tudi čas počitka.

Na koncu bi se zahvalil vsem 
sponzorjem in donatorjem, ki so 
nam pomagali pri projektu Praga 
2011: Občina Ig, JP Energetika, 
JUB, d. o. o., Mobitel, Žagar T., d. o. 
o., Mesarstvo Blatnik, Remontus, 
S-TMM sistemi, Rt-tri, Prevozi 
Petrič, Kavarna Studenec, RP 
Design, Ciber Gregor, s. p. HVALA!

Andrej Ambrož

V sredo, 20. aprila, smo se pozno zvečer ob 23. uri odpravili na 
mednarodni rokometni turnir v Prago, ki velja kot 2. največji turnir 
na svetu, večji je le še v Göteborgu na Švedskem. Na jubilejni že 
20. izvedbi turnirja v Pragi je bila tokrat rekordna udeležba, saj 
je nastopilo kar 434 ekip iz 39 držav. V štirih tekmovalnih dneh je 
bilo v 30 dvoranah odigranih kar 1.672 tekem. Tekmovanje, ki je 
prejšnja leta potekalo v osmih kategorijah, je tokrat prvič potekalo 
v desetih kategorijah (pet pri fantih in pet pri dekletih), saj so letos 
igrali tudi igralci mini rokometa, vendar na celem igrišču in s pravili 
pravega rokometa.



Zmagovalna ekipa med izvajanjem kate

Skupno drugo mesto na tekmovanju v Ihanu 

š p o r t

w w w . o b c i n a - i g . s i

M O S T I Š Č A RG L A S I L O  O B Č I N E  I G  •  m a j  2 0 1 1

3 1

Zavod DIR organizira aktivnosti tudi v poletnih mesecih 

Karateistka športnica leta

Že lansko poletje zavod DIR ni 
odšel na počitnice, temveč smo 
vse poletje skrbeli za telesno 
aktivnost seniorjev. Tako bo tudi 
letos, zato vas vljudno vabimo, da 
se nam na vadbi v vodi za seniorje 
pridružite tudi v juniju, juliju in 
avgustu. Letos bomo med pole-
tnimi šolskimi počitnicami pripra-
vili aktivnosti tudi za šolske in 
predšolske otroke, tako da bomo 
skupaj čim bolj zabavno osvajali 
nove športne in druge veščine ter 

tako preživeli brezskrbne poletne 
dni. Več informacij o dejavnostih 
med počitnicami bomo objavili 
v prihodnji številki Mostiščarja. V 
tokratnem članku pa objavljamo 
podrobnejše informacije o pote-
ku tečajev rolanja v juniju. 

Vsebina tečajev
Vsebina začetnega tečaja je: 

hoja in vožnja naprej in vzvra-
tno, izmenično dvigovanje nog, 
obračanje na mestu, padanje in 

vstajanje, vožnja v drsalni tehniki, 
počepanje pod prečko, zausta-
vljanje z zavoro, 'risanje osmic' in 
še mnogo več.

Vsebina nadaljevalnega tečaja: 
vijuganje med stožci in drugi-
mi ovirami, vožnja po eni nogi, 
vožnja vzvratno z 'risanjem osmic', 
zavijanje s prestopno tehniko, 
opravljanje različnih nalog med 
vožnjo … 

Seveda je vsebina tečaja na 
obeh stopnjah odvisna od pred-
znanja otrok in vsakodnevnega 
napredka, ki ga otroci dosega-
jo na tečaju. Želja vseh, ki sode-
lujemo pri izvedbi tečaja, je, da 
otroke naučimo kar največ veščin 
in spretnosti na rolerjih, zato se 
bomo kar v največji meri prilago-
dili posamezniku.

Zahtevana oprema
Na tečaju je obvezna oprema: 

rolerji, ščitniki za kolena, ščitniki 
za dlani, ščitniki za komolce in 
čelada. Otroci naj bodo oblečeni 
v športno opremo, primerno vre-
menu.

Kraj izvedbe tečajev
Vsi tečaji bodo potekali na igri-

šču pred stavbo Občine Ig (ogra-
jeno rokometno igrišče).

Cena tečaja
Cena 12-urnega tečaja je 38 €. 

Prijava
Zadnji dan za prijavo v nadalje-

valni tečaj 5–7 let je ponedeljek, 
30. 5. 2011, prijave za nadaljevalni 
tečaj otrok, starih 8–10 let, pa zbi-
ramo do ponedeljka, 13. 6. 2011. 
Potrditev izvedbe tečaja vam 
bomo sporočili osebno. Prijave 
sprejemamo v popoldanskem 
času na tel. št.: 031/337-437 ali 
po e-pošti: polona.franko@gmail.
com. Prav tako vam bomo na 
navedenih kontaktnih podatkih 
na voljo za dodatna vprašanja.

Veselimo se uric na rolerjih z 
vašim malčkom!

Polona Rožič in Polona Franko,
Zavod DIR

Predvideni termini izvedbe tečajev v mesecu juniju 
DATUM URA STOPNJA STAROST OTROK
6. 6., 7. 6., 8. 6.,
13. 6., 14. 6. in 15. 6. 2011 

17.30–19.00  nadaljevalna 5–7 let

20. 6., 21. 6., 22. 6., 
27. 6., 28. 6. in 29. 6. 2011 

17.30–19.00 nadaljevalna
8–10 let

Kot je razbrati v tabeli, tečaji potekajo šest dni po dve šolski uri, torej 
posamezni tečaj obsega 12 šolskih ur. Minimalno število udeležencev 
na tečaju je pet, če bo prijavljenih manj udeležencev, pa tečaja ne 
bomo izvedli. Največje število udeležencev ene skupine je 10. Seveda 
bomo ob večjem številu prijavljenih organizirali dodatne tečaje. Če bo 
slabo vreme, bomo v dogovoru z vami našli najprimernejši nadomestni 
termin.

Na občinskem prazniku, ki ga je 
občina Ig slavnostno obeležila na 
prireditvi, so bila podeljena tudi 
občinska priznanja za najboljše 
športnike v letu 2010. Z veseljem 
lahko povemo, da je športni-
ca leta 2010 v občini Ig postala 
Vanessa Mujdžič, članica Karate-
do kluba Ig Shotokan. Dodelitev 
tako visokega priznanja na špor-
tnem področju je velik dosežek 
tako za klub kakor tudi za športni-
co. Priznanje potrjuje, da je delo 
v klubu strokovno, kakovostno in 
usmerjeno v pravo smer. Zelo sem 
vesel, da je tudi karate našel svoj 
prostor pod Krimom. 

V začetku aprila je v Rušah 
potekalo Finale Državnega S.K.I.F. 
prvenstva Slovenije. Iz domačega 
karate kluba na Igu se je držav-
nega prvenstva udeležilo šest 
tekmovalcev. Klub je v seštev-
ku klubskih točk zasedel tretje 
mesto v športnih borbah, kar je 
odličen dosežek glede na majh-
no število tekmovalcev na tek-
movanju. Skupno so tekmovalci 
osvojili  deset medalj, od tega 3 
zlate, 3 srebrne in 4 bronaste. 
Državni prvaki so postali Vanessa 
Mujdžič (borbe, mlajše deklice 
+40kg), Jakob Rupert (borbe, 
starejši dečki +40kg) in ekipa 

mlajših dečkov v katah 
ekipno. 

V drugi polovici 
aprila smo se udeleži-
li tekmovanja v Ihanu. 
Namenjeno je bilo samo 
KYU oziroma barvnim 
pasovom. Tekmovanje 
je predstavljalo odlično 
priložnost za nabiranje 
novih izkušenj, zato 

so se ga udeležili tudi tisti manj 
izkušeni. Ižanski klub je zastopalo 
20 tekmovalcev, ki so se pomerili 
v 26 kategorijah. Nekateri so se 
prvič pomerili tudi v športnih bor-
bah, kar je bilo za njih še posebno 
doživetje. Skupno je klub osvojil 
drugo mesto, saj so tekmovalci 
zbrali skupaj 16 medalj, od tega 
5 zlatih, 5 srebrnih in 6 bronastih. 

Glede na to, da so se tekmovanja 
udeležili predvsem mlajši tekmo-
valci in so dosegli odlične rezul-
tate, se lahko v klubu nadejamo 
dobrih rezultatov tudi v priho-
dnje. 

Matej Kabaj,
glavni trener

Karate-do kluba Ig Shotokan
Foto: Teršek
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Društvo upokojencev Ig vas vabi na

SREč ANJE PEVSKIH 
ZBOROV

 osrednjeslovenske Pokrajinske zveze društev 
upokojencev,

ki bo pri hipodromu Vrbljene v soboto,  
4. junija 2011, ob 10.00 uri.

Nastopili bodo pevski zbori društev upoko-
jencev z območja Osrednjeslovenske PZDU.

Po nastopih pevskih zborov bomo nadaljevali z
DRUŽABNIM SREČANJEM.

Za hrano in pijačo bo poskrbljeno!  
Ples, balinanje, srečelov!

Vljudno vabljeni!

Turistično društvo KRIM  
in Občina IG 

V A B I T A  N A

11. SREČANJE 
HARMONIKARJEV  

OBČINE IG 

PODKRIMKA 2011,
KI BO DNE 11. JUNIJA 2011  
OB 18.00 NA HIPODROMU  

VRBLJENE.

Po srečanju bo za dobro voljo in  
veselo razpoloženje poskrbel 

ANSAMBEL PODKRIMSKI FALOTJE.
VABLJENI!

Dragi harmonikar, harmonikarica!
Spet je leto naokoli in bliža se naše srečanje 
harmonikarjev, ki bo v soboto, 11. junija 
2011, ob 18.00 na hipodromu Vrbljene. 

Če želiš zaigrati na našem srečanju, pokliči na 
številko 031/794-919, Darja Modic (rok prijave 
do 10. junija 2011).

Se vidimo na našem 11. srečanju harmonikarjev!

Vsi prav lepo vabljeni! 
Turistično društvo KRIM

Društvo Fran Govekar Ig  
vabi na ogled razstave 

Ljubljansko barje  
skozi čas, 

ki bo postavljena v dvorani  
gasilskega doma Vrbljene, 

od 4. do 12. junija 2011. 
18 1

HRIBOVSKI

GOLAŽ

14 1

Različne pojavne oblike logotipa - Društvo upokojencev Ig

18 1

HRIBOVSKI

GOLAŽ

14 1



k r i ž a n k a

w w w . o b c i n a - i g . s i

M O S T I Š Č A RG L A S I L O  O B Č I N E  I G  •  m a j  2 0 1 1

3 3

Izdajatelj: SALOMON, d.o.o. Ljubljana, direktor: GREGOR REPIČ
Odgovorni urednik: JANEZ PRESEČNIK 
Tehnični urednik: UROŠ PIRC; Oglasno trženje: 01/5880-260
Naslov uredništva: Papirniški trg 17, 1260 Ljubljana - Polje
Tel.: 01/5880-260 Faks: 01/5880-292
Naročniška služba: 01/5880-276
Računalniška obdelava: SALOMON, d.o.o.
Tisk: SET d.o.o., Vevška c. 52, 1260 Ljubljana - Polje
Čvek v križankah sodi med blago informativnega značaja, za katerega se plačuje
8,5% davek na dodano vrednost. Rokopisov ne vračamo. 
Naklada: 16.000 izvodov. Datum natisa: dva dneva pred izidom.

Rebeka Dremelj in njen Sandi sta se 
odločila, da bosta svojo dolgoletno zvezo 
(skupaj sta že enajst let) okronala s poro-
ko, ki naj bi se zgodila že  _ _ _ _ _ _ .
 Rebeka bo tako postala gospa Škaler, 
priprave na svečani dogodek menda 

že potekajo, kraj pa zaenkrat 
ostaja še skrivnost.

str. 
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ŠTEVILA 11Ohcet bo!Bohinj Park EKO Hotel, d. o. o.

Triglavska cesta 17, 
Bohinjska Bistrica

T 08 200 40 80
W www.vodni-park-bohinj.si

E info@vodni-park-bohij.si
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BEDASTE IZJAVE SLAVNIH

• Izhaja vsak drugi torek • 10. 5. 2011 • št. 373, leto 15 • 1,60 € •
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Salomon d. o. o., Ljubljana, Papirniški trg 17, 1260 Ljubljana Polje

Že v prodaji!

Informacije o naročilih: 
Tel: 01/5880 276
E-pošta: narocnina@salomon.si

Informacije o naročilih: 
Tel: 01/5880 276
E-pošta: narocnina@salomon.si

KAKEMONO - zvitek v pokončnem formatu z lepopisnim besedilom ali sliko, MAKSIMIR - severovzhodni del Zagreba, znan po stadionu Dinama, 
ORIGAMI - umetnost zgibanja papirja, ki izvira z Japonske, NEGOVA - staro naselje na robu Slovenskih goric z graščino

O b i š č i te  s p l e t n i  p o r t a l  O b č i n e  I g  n a :  w w w.obcina-ig.si .
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ANTON  VRHOVEC, Drenov Grič 128, 1360 Vrhnika
Tel.: 01 7551 437, mobitel: 031 637 617, 041 637 617

- naročila na domu
- prevozi
- prevozi za upepelitev
-  postavitev mrliškega odra
- pogrebna oprema
- urejanje umrlih
- izkop jam

- pevci, glasba
- venci, cvetja, sveče
- urejanje grobov
-  urejanje dokumentacije
-  prevozi v pogrebnem  
spremstvu

Pogrebne storitve

• CVETJE
• VENCI
• IKEBANE
• LONČNICE
• DARILA

Košmerl-Mandeljc, s. p.

Trgovski center RAKOVNIK
Dolenjska 43, 1000 Ljubljana
Tel.: (01) 427 33 60
GSM: (041) 33 20 53

ZAHVALA

Ob boleči izgubi  
ljubega sina in brata 

IVANA KOVAČA
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem za pomoč v teh težkih trenutkih. Zahvala vsem 
njegovim sošolcem in prijateljem, ki so ga v tako velikem 
številu spremili na zadnji poti. Iskrena zahvala vsem za darovano 
cvetje, sveče in svete maše.

Posebna zahvala tudi gospodu kaplanu Janezu Žerovniku ter 
gospodu Francu Drobniču za lep obred njegovega slovesa, 
zahvala pogrebnemu zavodu Vrhovec in gospe Silvi Dolinšek 
za pomoč pri pogrebnih storitvah.

Vedno se ga bomo spominjali kot pridnega in prijaznega 
fanta.

Njegova družina

Vabimo vse vrtičkarje, da nas obiščejo v Dragi, 
kjer vam po ugodnih cenah ponujamo bogato 
izbiro sadik paprike, paradižnika, zelja, začimb 
in dišavnic ter sadike pelargonij. 

Dobite nas vsak delavnik med 8. in 14. uro v 
Dragi 1 ali na telefon 01/420-26-96.

Se priporočamo! 

MALI OGLASI
Nudim kakovostne inštrukcije angleškega in nemškega jezika. Tel.:  051/312-001

Računalniška pomoč na domu. Namestitve programov, varnostne kopije, inštrukcije 
programov in uporabe interneta, manjša popravila. Cena za uro pomoči na domu je 
25 EUR. Tel: 041/537-115 (Tomaž)

Menta, d. o. o., Zapotok 123b, masaže, alternativne terapije. Telefon 01/36-44-107. 
Več na spletni strani: www.terapije.org.
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www.malgaj.com

AVTOHIŠA MALGAJ, d.O.O., Tržaška c. 108, 1000 Ljubljana. 

Prodaja novih vozil: 01/20 00 550, prodaja rabljenih vozil:  

01/20 00 560, servis: 01/20 00 570. E-mail: info@malgaj.com

OdPrTO Od POn. dO PET. Od 8:00 dO 19.00,  

sOb. Od 8.00 dO 13.00, nEd. zaPrTO

POIŠČITE NAJBOLJŠO 
PONUDBO V MESTU!

MODUS S KLIMO

9.490 E
že za

CLIO S KLIMO

8.990 E
že za

MEGANE BERLINE 
COLOR EDITION Z 
BOGATO OPREMO

14.390 E
že za

BOGATO OPREMLJENI 
CLIO STORIA VOYAGE

7.990 E
že za

*Ob naKUPU KaTErEGaKOLI nOVEGa VOzILa  
Iz zaLOGE dO KOnCa MaJa 2011.

MOdUs: Poraba pri mešanem ciklu: 4,5-7,6 l/100 km. Emisije CO2: 109-185 g/km; CLIO: Poraba pri mešanem ciklu: 4,0-8,2 l/100 km. Emisije CO2: 106-190 g/km; 
CLIO sTOrIa: Poraba pri mešanem ciklu: 5,9 l/100 km. Emisije CO2: 133 g/km. MEGanE bErLInE COLOr: Poraba pri mešanem ciklu: 4,1-7,1 l/100 km. Emisije CO2: 106-190 g/km. slike so simbolne.




